
Утилизациялы� алым жинау ���ы жекеменшік компаниядан алы нып, мемлекеттік 
�йымына берілді. Алайда б�л на ры� та�ы к�лік ба�асына әсет етпейді. !йткені авто мобиль 
салондарында�ы жа$а к�ліктер тапшылы�ы %лкен. Сондай-а� жа$а жылдан бері ж%рілген 
машиналарды$ ��ны та�ы �скен. Ал былтыр тапсырыс беріліп, �аражаты т�леніп �ой�ан 
«темір т�лпарларын» т�тынушылар әлі к%тіп отыр. Сол себепті к�ліктерді$ ба�асы 
�ымбаттамаса, әзір арзандайды дегенге сену �иын.

(азір к�з ауруларына шалды��андар саны ана��рлым артып келеді. К�ру �абілеті 
нашарла�андар арасында жасы келгендер �ана емес, балалар мен жастарды$ %лес салма�ы 
да �сіп жат�анын айтып, дәрігерлерді$ �зі дабыл �а�ып жатыр. Алайда жанарын емдетуді 
халы�ты$ �алтасы к�термейді. Мемлекет берген тегін �ызметті$ тізімінде к�з аурулары 
к�рсетілген бе? Олай болса нау�астар �ымбат т�ратын а�ылы �ызметке неге жиі ж%гінеді?
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АХМЕТ ЖЫЛЫ:
тарихи тұлғаға қандай құрмет көрсетеміз?

Жарнаға сенсең, 
жанарсыз қаласың

ЖЕМҚОРЛЫҚПЕН КҮРЕС 
ЫМЫРАСЫЗ БОЛАДЫ

(асым-Жомарт То�аев Сыбайлас жем �ор-
лы��а �арсы іс-�имыл мәселелері ж�нінде 
ке$ес �ткізді. Б�л туралы А�орданы$ баспас�з 
�ызметі хабарлады. 

Мемлекет басшысы сыбайлас жемқорлықпен 
ымы расыз күресу мемлекеттік саясаттағы негізгі ба-
сымдықтың бірі екенін атап �тті. Оның пікірінше, 
заң үстемдігін орнатып, нағыз құқықтық мемлекет 
құру үшін, ең алдымен жемқорлықтың тамырына 
балта шабу керек. 

Президент соңғы жылдары бірқатар маңызды 
қадам жасалғанына назар аударды. Соттардың сапалы 
қызмет атқаруы үшін нақты шаралар қабылданды. 
Кейінгі үш жылда 174 судья жұмыстан шығарылды, 
я болмаса лауазымы т�мендетілді. Жаңадан құрылған 
әкімшілік соттарға жарты жылдың ішінде 14 мың 
талап-арыз түскен. Соның тең жартысында сотқа 
арыз данушылар жеңіп шыққан. Қылмыстық про-
цестің үш буынды үлгісі енгізілді. Нәтижесінде, про-
ку рорлар былтыр 3,5 мыңға жуық адамның қыл мыс-
тық процеске негізсіз тартылуына жол берген жоқ. 

– Жемқорлық әрекеті үшін сотталған азаматтарды 
шартты түрде мерзімінен бұрын босатуға тыйым 
салынды. Соттарға, құқық қорғау қызметкерлеріне, 

пара бергендерге және делдалдарға қатаң жаза қол-
да нылатын болды. Былтырдан бері жалпыға бірдей 
салық декларациясын тапсыруды бастадық. Осы 
және басқа да шаралар айтарлықтай нәтиже беріп, 
жемқорлық деңгейі т�мендеді. Дегенмен түбегейлі 
�згеріс әкелген жоқ, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев �зінің тапсырмасы бо-
йынша әзірленген Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
саясат тұжырымдамасының жобасын бекітетінін 
мәлімдеді. Бірақ жұмыстың тиімділігі нақты нәтиже 
бойынша бағаланады. Түпкі мақсат – сыбайлас 
жемқорлықтан таза қоғам қалыптастыру.

Мемлекет басшысы құқық қорғау органдарының 
жұмысынсыз сыбайлас жемқорлықпен тиімді күрес 
жүргізу мүлде мүмкін емес деп санайды. К�п жыл 
бойы олар мәселені терең зерттемей тұрып, пара алу-
шыларды қылмыс үстінде ұстап келді. 6ртүрлі адам 
бір лауазымды атқарып отырып, бірдей мәселелерді 
шешкені үшін кінәлі деп танылған. Жемқорларды 
тұрақты түрде ұстап, түрмеге тоғытып отырған. Ал 
сы  байлас жемқорлықтың белең алуына қатысты се-
бептер мен жағдайлар ешкімді қызықтыра қоймаған. 
Тек соңғы жылдары ғана осы мәселеге назар аударыла 
бастағаны байқалады.

(Жалғасы 2-бетте)

3лем мен (аза�станды «омикрон» н�с�алы коронавирус �ыс�ан �ызу-�ауырт ша�та 
медса�тандыру �орыны$ �зі безгек тигендей «�алшылдауда». 3МС( �орыны$ басшысы 
жедел ауыстырылды. Жа$а Премьер 3.Смайылов �ор ж�мысын �ата$ сын�а алып, о�ан 
тере$ тексеріс ж%ргізуді және былы�тарын әшкерелеуді тапсырды. Б�л ретте денсаулы� 
са�тау�а б�лінген триллиондарды$ 90%-ын ДСМ емес, әлгі �ор ж�мсайтыны аны�талды. 
Халы� болса, М3МС-ті жоюды талап етіп, петиция жазуда. Медса�тандыру ж%йесін 
т%бегейлі �згеріс к%тіп т�р. 
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УТИЛИЗАЦИЯЛЫҚ АЛЫМ: 
көлік құны арзандай ма?

МЕДСАҚТАНДЫРУ 
ЖОЙЫЛА МА?

Қазақстандықтардың ашы на  тын 
ж�ні бар. Үкімет міндетті мед сақ-
тандыру жүйесін енгізгенде, сақ-
тандырылған азаматтар оның үлкен 
игілігін к�ретінін – қажетті дәрі-
дәрмек тегін берілетінін, аса қымбат 
ем-дом, КТ, МРТ зерттеуі жә не бас-
қасы тегін к�рсетілетінін, осы қор 
ауыр дерті бар науқас тар дың емін 
қаржыландыратынын, ел де ден-
саулық жүйесі �ркендеп, мед қызмет 
сапасы артатынын уәде етті.

Мұның бірі де орындалмады. 
«Медсақтандырылған» адамдар-
дың да емханадағы салалық дәрі-
гердің қабылдауына кіре алмай, 
ақылы клиникаларда �з ақшасына 
емделетінін, оларға амбулатория-
лық жағдайда тегін дәрі берілмей-
тінін, яғни бұрынғыдан ештеңе 
�згермегенін к�рген �зге адамдар 
М6МС жүйесіне кіруге асықпады. 

Қордың дерегінше, әлеуметтік 
мед сақтандыру жүйесіне қатысу-
шылардың саны 2021 жылдың 
соңында 15,3 млн адамды құрады. 
Қазақстандықтардың саны 19,1 
миллион, яғни 3,8 миллион адам 
сақ тандыру жүйесінен қалыс қал-

ған. Қор мәліметінше, сақтан ды-
рыл маған халықтың басым к�п-
шілігі М6МС-ке мүлдем жарна 
аудармаған адамдар – 66,8%-ы 
не месе 2,58 млн адам. Яғни, «ан ти-
  мәмсшілер».

(Жалғасы 3-бетте)

Отандық офтальмологтар 
соңғы жылдары науқастарының 
жасарып бара жатқанын жасыр-
майды. Мәселен, бүгінде 40-45 
жаста катаракта немесе глау-
кома сы бар науқастар жиі жү-
гінетін бол ған. Сондай-ақ ба-
лалар ара сын дағы миопия да 
жасарды. Бұрын 5-6 жаста бас-

талған мио пия ны ерте дейтін 
болсақ, бүгінде 3 жа сында бұл 
ауру түрі анықта лып жатыр. 
Соматикалық аурулар да к�з 
ауруларына себеп болады. Dйт-
кені күнделікті �мірімізді сым -
сыз телефон мен компью тер сіз 
елестету мүмкін болмай кетті. 
Есін енді таныған сәбидің к�зі 

смарт фоннан ажырамайды. Ал 
қыз мет тің к�бісі компью тердің 
к� мегімен іске асады. Оның үсті-
не, қоршаған ортаның лас тануы 
мен оқу бағдар лама сының ауырт-
  палығы да к�з ауру ларының жа-
саруына әсер етіп жатыр.

(Жалғасы 5-бетте)

Биыл – Ахмет Байт�р-
сын �лы жылы. ;лт �ста-
зыны$ мерейтойы �т кен 
жы лы басталып кетті. ;лт-
ты� арна «Ахмет. ;лт �с-
тазы» атты сериал т%сі ріп, 
к�рерменге �сынып %л гер-
ді. А�артушы туралы «Со$-
�ы %кім» к�ркем фильмі 
т%сіріліп жатыр. Одан б�-
лек, Алаш �айрат керіні$ 
150 жылды�ында не �сына 
аламыз? (андай ізгі іс-
шаралар ат�арыл ма�?

Шенділер де аңшы 
болғысы келіп жүр 

А$шылы� біреуге ермек, енді біреуге азы�. Алайда ермек ететін де, азы� ететін де, �олдан 
келсе табыс к�зі ететіндер де к�п. За$сыз істейтіндері айтпаса да белгілі. А$ мен ��стан маза 
кеткендей. Со$�ы кездері киікті$ саны к�бейгенін айтып, «ала�айлап» ж%р едік. Біра� б�л �уа-
нышты$ �за�ынан болуы �иын секілді. Себебі браконьерлік, за$сыз а$шылы� �ршіді. Арасында 
шенді-шекпенділер де кездеседі. Олар�а жаза т�сау бола алмай т�р. Енді браконьерлікті 
за$дастыру жайы да айтыла бастады. Ал ол мәселені шеше �оя ма?

АҢСЫРАҒАН 
АҢШЫМЫЗ К�П

Бұрынғылар «аңсыраса аңшы 
тоймайды» дейтін. Осы күні де 
олар дың қатары сирек емес, әсі-
ресе киікке шүйліккендер к�п. 
Саны күрт азаюына байланысты 
2023 жылға дейін киік атуға мора-

торий жарияланғанын білеміз. 
6йткенмен, елеп-ескеріп жатқан-
дар шамалы. Dткен жылдың ая-
ғында ресми биліктің табиғатты 
қорғауға жауапты �кілдерінің 
б�р кін аспанға атқызар дерек тір-
келді. Соңғы жылдары құлдырап 
кеткен киік саны екі есе �сіп, 842 

мың бастан асты. Dсу болғасын 
тегін олжа санап, аңду бар. Бізде 
бір сауал: заң бұзғандардың ара-
сында шенеуніктер немесе ауқат-
ты лар бар ма? Dйткені елде киік 
пен арқар атуды заңдастырып 
алуды к�здеп жүрген ықпалды 
адамдардың бары жиі айтылады. 
Статистикаға сенсек, ұсталған 
әрбір 10 аңшының 8-і тұрақты жұ-
мысы жоқ, күнк�рісіне айнал-
дырғандар болып шығады екен. Ал 
Ақт�бе облысында 2021 жылы 
ұсталған 111 заңсыз аңшының 
7 азаматында ғана тұрақты табысы 
болған. 96-сы шалғай ауылдарда 
тұрады. Жұмыссыздардың басым 
б�лігі ауылдарда екені анық. Аң-
шы байымайтыны әуелден белгілі, 
ендеше киік етін қарын тойғызар 
азығына, мүйізін азғантай табыс-
тың к�зіне айналдырып алғандар 
болғаны ғой.

(Жалғасы 5-бетте)



(Басы 1-бетте)

– Бұл жерде ауыл шаруа-
шылығын дағы субсидияларға бай-
ланысты жемқорлық деректердің 
анықталғанын атап �туге болады. 
Кейінгі бес жылда мемлекет агра-
рилерді қолдау үшін 2 триллион  
теңге б�лді. Осы уақыт ішінде  
аталған салада 960 қылмыстық іс 
тіркелген. 450 адам қылмыстық 
жауапкершілікке тартылған. Бұл 
сала жылдар бойы жемқорлыққа 
белшеден батуда.  Соның кесірінен 
мемлекет үлкен зиян шекті, азық-
түлік қауіпсіздігіне нұқсан келді. 
Атап айтқанда, жайылым жерлерді 
суландыруға б�лінген 80 миллиард 
теңгенің тең жартысы мақсатқа сай 
жұмсалмаған. Былтыр қуаңшылық 
болған кезде шаруалар жемш�п 
таппай, мал қырылып қалды. Тіпті, 
кейбір �ңірде шаруаларға субсидия 
ретінде күн батареясы берілген. 
Ашығын айтқанда, ауыл тұрғын-
дарына не қажет екеніне ешкім бас 
қатырмаған. Субсидияны игердік 
деп есеп беру үшін сол күн батарея-
ларының бағасы еселеп к�рсетіл-
ген. Мұның бәрі уәкілетті орган-
дар дың жауапсыздығынан болған. 
Ауыл шаруашылығы министрлігі 
мен әкімдер мұндай былыққа жол 
бергені үшін жауап беруі керек, – 
деді Президент.  

Қасым-Жомарт Тоқаев ақ-
парат тық жүйелер мен деректер 
база сының жұмысына қатысты 
мә селелерге арнайы тоқталды. 
Цифрлық даму, инновациялар 
және аэроғарыш �неркәсібі мини-
стрлігіне мемлекеттік құрылымдар 
әзірлеген барлық ақпараттық 
жүйеге тексеру жүргізу тапсырыл-
ды.

–Мемлекет қызмет түрлерін 
алуды шынайы түрде жеңілдететін 
«Электронды үкімет» немесе жүр-
гізу шілердің жол жүру тәртібін 
күшейт кен және жол ережелерінің 
бұзылуын тіркеуде адами факторды 
алмастырған «Сергек» сияқты жо-
балар болса, онда ж�н. Сонымен 
қатар егер цифрландыру деген 
желеу мен бюджеттен қаржы жұм-
са лып, кейін  ешкімге қажеті жоқ 
ресурстарға к�рсетілген қызмет 
үшін біреулер миллиондап алатын 
болса, онда әңгіме басқа, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысы сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимылдың 
барлық бағытын түбегейлі қайта 
қарауға шақырды, сондай-ақ 
уәкілетті органдардың алдына 
бірқатар міндет қойды. Оның пікі-
рінше, кәсіпкерлер мен жұрт-

шылық тың сыбайлас жемқорлық 
деректері бойынша берген �тініш-
тері негізінде жүйелі жұмыс жүргізу 
қажет.

Президент мемлекет белгілей-
тін бағаларды реттеу кезіндегі 
жемқорлықты түбегейлі жою 
мәселесіне ерекше назар аударды.

– Тиісті уәкілетті органдар 
бағаны белгілеген кезде оның 
қаншалықты негізді екенін мұқият 
қарауы керек. Мұның астарында  
экономикалық себептен б�лек, 
«біреудің жымысқы әрекеті жатқан 
жоқ па?»  деген сауал туындайды. 
Мысалы, отандық �нім �ндіруші-
лер теміржол саласын жемқорлық 
жайлағанын айтып, үнемі шағым-
данады. Кәсіпкерлер нақты бір 
нысанға апаратын теміржолды 
пай да ланғаны үшін т�лейтін ақы-
ның к�леміне байланысты нара-

зылық білдіруде. Осыған орай бір 
уақытта бірнеше �ңірден – Қос-
танай, Шығыс Қазақстан, Түркіс-
тан, Ақмола және Павлодар об-
лыстарынан арыз түскен. Монопо-
лист компаниялар бағаны �з беті-
мен еселеп �сірген. Бұл халық 
тұтынатын тауарлардың бағасына 
бірден әсер етеді, – деді Мемлекет 
басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев мемле-
кеттік сатып алулар мен квазимем-
лекеттік сектордағы сатып алулар-
дың тұтас жүйесін қайта қарауды 
тапсырды. Президент мемлекеттік 
сатып алуларға беделі бар, тиісті 
техникасы бар, білікті жұмысшы-
лары бар, салықты уақытылы 
т�лейтін �ндірушілер қатысуы ке-
рек деп есептейді.

– Қазір сыбайлас жемқорлықты 
нақты жоюдың орнына, процесті 

бюрократияландыру жүріп жатқа-
нын к�ріп отырмыз. Тапсырысты 
орындаушыны таңдауға бірнеше ай 
кетеді, бірақ бәрібір сапа мен адал-
дық жетіспейді. Қолданыста бар 
нормативтік сүзгілерге қарамастан, 
қандай тендер болсын, оны кім 
жеңетіні к�біне белгілі болады. 
Мәселен, екі жылда «Қазавтожол» 
техникалық қадағалау қызметі 99 
сатып алу конкурсын �ткізген. 
Олардың тең жартысын үлестікке 
қатысы бары айқын т�рт компания 
жеңіп алған. Ал елімізде аккреди-
тациядан �ткен 2 мыңнан астам 
ұйым мен сертификатталған 6 
мыңнан астам сарапшы бар. Сон-
дық тан халықаралық деңгейдегі 
компаниялардың мемлекеттік са-
тып алуларға сирек қатысатынына 
таңғалуға болмайды, – деді Прези-
дент.

Үкіметке сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл және қаржы 
мониторингі органдарымен бір-
лесіп, мемлекет пен квазимемле-
кеттік сектордың сатып алуларын 
реттеу тәсілдерін, соның ішінде 
осы саладағы мемлекеттік бақылау 
жүйесін түбегейлі �згерту тапсы-
рылды.

Сонымен қатар Мемлекет бас-
шысы мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік саласындағы сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы бақылауды 
күшейту қажет деп есептейді. 
Үкімет мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік туралы заңды түбегейлі 
жаңарту мәселесін қарастыруға 
тиіс.

Президент салық және кеден 
саласындағы сыбайлас жемқор-
лықты жою мәселелеріне арнайы 
тоқталды.

– Қытаймен �зара сауда-саттық 
туралы екі елдің статистикалық 
мәліметтері екі түрлі. Олардың ара-

сында миллиардтаған доллар айыр-
машылық бар. Былтыр бұл к�рсет-
кіш 5,7 миллиард долларға жетті. 
Мұндай үлкен айырмашылық 
қалай пайда болғанын ешкім түсін-
діріп бере алмайды. Ашығын айт-
қанда, бұл – контрабанда. Келең-
сіз діктің бар екенін кәсіп керлер де 
растап отыр. Сауалнамаға қарасақ, 
шетелмен сауда жасайтын адамдар-
дың 90 пайызы жемқор лық пен 
бетпе-бет келген. Оның ішінде 45 
пайызы кеденшілерге пара беруге 
мәжбүр болған. Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агенттігі 
Шығыс Қазақстан об лысын дағы 
үш к�ліктік бақылау бекетін  жем-
қорлық әбден жайла ғанын  анық -
тады. Елімізде мұндай 49  бекет бар. 
Кеден және к�ліктік бақылау 
саласындағы парақорлық транзит-
тік әлеуетімізді толық пай далануға 
мүмкіндік бермей отыр, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент халық арасында 
ақпараттық түсіндіру жұмыстарын 
жүргізуді күшейтуге шақырды. 
Бүкіл қоғамды жемқорлықпен кү-
ре суге жұмылдыру қажет. «Жем-
қорлық – індет, онымен күресу – 
міндет» қағидатын баршаның са-
насына сіңіру бүкіл мемлекеттік 
органның ортақ жұмысы болуға 
тиіс. Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
айтуынша, мемлекеттік аппаратта 
жобалық басқару қағидаттарын 
ен гізуді жалғастыру маңызды. Бар-
лық мемлекеттік орган жұмыстың 
жаңа форматына белсенді кірісіп, 
оларды іс жүзінде қолдануы керек.

– Жалпы, әкімшілік тәсілдер-
ден бас тартып, басқарудың зама-
науи технологияларына жан-жақ-
ты бет бұру қажет. Мемлекеттік 
қыз мет ж�ніндегі уәкілетті орган 
мем лекеттік қызметтің іс жүзінде 
сер  вистік және тұтынушыға қо лай-
лы болуы үшін мемлекеттік қызмет 
жүйесін қайта құруы керек, – деді 
Президент.
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Дайындаған Н.ҚОСАЙ

Парламент Мәжілісіні� жалпы отыры-
сында депутаттар �аза�стан  Парламенті  
Мәжілісі ні� Т�ра�асы  Н�рлан Ны�матулинді 
�ызметінен �з еркімен босату туралы мәсе-
лені �арады. 

Отырыс барысында ҚР Конституциясының 
58-бабы 2-тармағына сәйкес, Нұрлан Нығматулин 
Қазақстан Парламенті  Мәжілісінің Т�рағасы 
қызметінен �з еркімен босату туралы қаулының 
жобасын дауысқа қойып, ол бірауыздан қабыл-
данды. Маңызды шешім қабылдағанын алға 
тартқан Нұрлан Нығматулин �з с�зінде: 

– Биыл Мәжіліс Спикері болғаныма 10 жыл 
толып отыр. Үш шақырылым т�раға болдым. Бұл, 
әрине аз уақыт емес. Осы уақыттың ішінде еліміз-
дің саяси және әлеуметтік-экономикалық �міріне 
белсене араласып, елімізге, халқымызға қажетті, 
сапалы заңдар қабылдау жолында бірлесіп, аянбай 
еңбек еттік. Бұл жолда, ең алдымен Елбасымыз, 
«Nur Otan» партиясының негізін қалаушы 
Нұрсұлтан Назарбаевқа, қазіргі Мемлекет басшы-
сы,  партия мыз дың Т�рағасы Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа маған осы жылдарда бірнеше лауазымды 
қызметті сеніммен тапсырып, әрқашанда қолдау 
к�рсеткені үшін шын жүректен алғысымды біл-
діремін, – деді.

Мәжіліс Т�рағасы  Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Кемелұлы аса маңызды міндеттер жүкте-
генін алға тарта келіп,  ол мақсаттарға жету үшін 
кадр саласын жаңарту керек екеніне тоқталды. 

Одан әрі Нұрлан Нығматулин үш шақырылым 
бірге жұмыс істеген барлық депутаттарға  осы 
жылдар ішінде қолдап, сенім білдірген сайлаушы-
ларға,  Мәжілістің    заң шығару жұмысын жоғары 
деңгейде  қамтамасыз еткен аппарат қызметкер-
леріне, барлық қоғамдық  ұйым �кілдеріне, 
Мәжіліске кірмеген саяси партияларға,  Мәжіліс 
жұмысын насихаттаған  журналистерге, сарапшы-
ларға  алғыс білдірді. 

Парламент Мәжілісінің жалпы отырысында 
депутаттар Парламент Мәжілісінің  Т�рағасы 

қызметіне Ерлан  Қошановты бірауыздан сайла-
ды. 

Ерлан  Қошановтың кандидатурасын Мәжіліс 
депутаты Ерлан Саиров ұсынды: 

– Ерлан Жақанұлы еңбек жолын қарапайым 
темір шеберінен бастаған, еңбек адамының 
мүддесін  біледі. Заң шығару саласында  кешенді 
тәжірибесі бар, Парламент Сенатының депутаты 
болған, Үкіметтің Парламенттегі �кілі қызметін 
атқарған. Аймақтардағы халықтың, азаматтардың 
әлеуметтік мұң-мұқтажын жақсы біледі. Қарағанды 
облысының Жезқазған �ңірінде еңбек еткен, 
Қарағанды облысының әкімі қызметін істе-
ген, – деді. 

Отырыс барысында Ерлан Қошанов Қазақстан 
Конституциясының 58-бабы 1-тармағына сәйкес, 
Қазақстан Парламенті Мәжілісінің Т�рағасы 
мемлекеттік тілді еркін меңгерген Мәжіліс депу-
тат  тарының арасынан палата депутаттары жалпы 
санының к�пшілік даусымен жасырын дауыс беру 
арқылы сайланды.

Депутаттар алдында с�з с�йлеген Мәжіліс  
Т�ра ғасы Ерлан Қошанов �з кандидатурасын 
қолдап, сенім к�рсеткен депутаттарға риза-
шылығын білдірді. 

– Hмір жолымның бірқатар уақыты осы Пар-
л а м е н т  қ а б ы р ғ а с ы н д а  � т т і .  С і з д е р д і ң 
сенімдеріңіздің арқасында, осы абыройлы 
жұмысты бірге жалғас тырамыз деп ойлаймын. 
Парламент Мәжі лісі не жетекшілік ету бұл әрине 
ерекше мәртебе. Бұл – Қазақстан халқы мен Мем-
лекет басшысының алдындағы зор үлкен жауап-
кершілік. Бәрімізге белгілі, ел тарихының даму 
кезеңінің ең жауапты кезінде тұрмыз. Осы уақытта 
Президентіміз жан-жақты және түбегейлі рефор-
малар ұсынатынын атап �тті. Бұл – реформаларды 
сапалы заңдармен қамтамасыз ету барлығымыздың, 
әсіресе Мәжіліс депутаттарының ортақ міндеті. 
Ел мүддесі үшін адал еңбек етейік. Мәжілістің 
жұмысын жаңа деңгейге к�терейік,  – деді  Ерлан 
Қошанов. 

А.СҰЛТАН

Жоба пилоттық режимде жүзеге аспақ. Бұған 
дейінгі бар вагондарға қосымша әйелдерга арналған 
вагондар тағы: 1) №45/46 «Павлодар–Шымкент»; 
2) №85/86 «Нұр-Сұлтан-1–Шымкент»; 3) №37/38 
«Маңғыстау–Нұр-Сұлтан-Нұрлы жол–Семей»; 4) 
№47/48 «Нұр-Сұлтан-Нұрлы жол–Атырау»; 5) 
№379/380 «Алматы-2–Орал»; 6) №73/74 «Алма-
ты-2–Жезқазған» бағыттары бойынша жүретін 
жолаушылар пойызына қосылмақ.

«Интернет сайттарда және билет кассаларында 
әйелдер вагондарына теміржол билеттерін рәсім-
деген кезде жолаушылар мұқият болып, шартты 
белгілерге назар аударуға тиіс. Qйелдер вагондары-

на ертіп жүретін адам болса 7 жасқа дейінгі ер бала-
ларды да рәсімдеуге болады. Жол жүру барысында 
сұрақтар туындаған кезде жолаушылар �з вагонының 
жолсерігіне немесе пойыз бастығына жүгіне алады. 
Естеріңізге сала кетейік, �ткен жылдың қазан айын-
да «Жолаушылар тасымалы» АҚ №77/78 «Алматы 
– Маңғыстау» және №351/352 «Алматы – 
Hскемен-1» жолаушылар пойыздарында әйелдер 
вагондарында жол жүру қызметін іске қосты. Бұл 
қызметті жыл соңына дейін 13 243 әйел жолаушы 
пайдаланған», – делінген хабарламада.

Әйелдер вагонының 
саны артады

«�аза�стан темір жолы» !К» А� жолаушыларды� с�ранысын ескере отырып, 2022 
жылды� 1 а�панынан бастап әйелдерге арнал�ан вагондары бар пойыздарды� санын 
к�бейту туралы шешім �абылдады. Б�л туралы !лтты� тасымалдаушыны� баспас�з �ызметі 
хабарлады.

31 қаңтар күні Ақтау–Дубай 
халықаралық рейсін рәсімдеу 
барысында кедендік бақылау 
қ ы з м е т і  1 9 8 7  ж ы л ы  т у ғ а н 
қазақстандықтың 10 700 АҚШ 

доллары к�лемінде декларация-
ланбаған қаражаты барын анық-
таған. Ұсталған азамат мұны ше-
телге алып шығатын қаражат 
к�лемі 10 000 доллардан асқан 

жағдайда декларация толтыру 
керегін білмегенімен түсіндірді. 
Ер адамға қатысты QҚБтК-нің 
551-бабы 3-б�лігі бойынша (жеке 
тұлғалардың Еуразиялық эко-
номика лық одақтың кедендік 
шекарасы арқылы �ткізілетін 
және жазбаша декларациялауға 
жататын ақша қаражаты мен 
ақша құралдарын декларацияла-
мауы не дұрыс декларациялама-
уы) әкімшілік іс қозғалды. Оған 
10 АЕК (30 мың теңге) к�лемінде 
айыппұл салынып, ақшасы кейін 
қайтарылып берілді.

«Жыл басынан бері жеке 
тұлға лардың кеден заңнамасын 
бұза отырып, қолма-қол ақшаны 
алып �тудің 2 фактісі анықталды. 
Оларға қатысты әкімшілік құқық-
бұзушылық туралы іс қозғалды. 
Жолаушыларға ЕАЭО кедендік 
шекарасынан кесіп �ту кезінде 
валютаны алып �ту ережелерін 
сақтау қажеттігін ескертеміз», – 
деді «Qуежай-Ақтау» кеден беке-
ті нің басшысы Мұрат Бәйгебаев.

Дубайға доллар 
алып өтпек болған

Ма��ыстау облысы бойынша Мемлекеттік кірістер депар-
таменті А�тау халы�аралы� әуежайында ірі к�лемдегі шетел 
валютасын Дубай�а алып �тпек бол�ан �аза�станды� 
азаматты� �стал�анын хабарлады.

Жемқорлықпен күрес ымырасыз болады
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Ерлан Қошанов Мәжіліс 
Төрағасы болып сайланды
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Дайындаған Би-Барыс К�КШЕ

Қабылдау бөлмелерінің 
жұмысы жанданды 

Халық пен биліктің 
арасындағы дәнекер 
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Былтыр «Nur Otan» партиясыны 
Павлодар облысында�ы �о�амды� 
�абылдау б�лмелеріне 9,4 мы адам 
ж�гінді. Ол бойынша арыз-ша�ымны 54 
пайызы о шешімін тауып, 46 пайызына 
т�сініктеме берілді. 

Соңғы екі жылда партияның қоғамдық 
қабылдау б�лмелеріне �тініштер санының 
артқанын атап �туге болады, бұл халық сенімі-
нің күшейе түскенін к�рсетеді. Азаматтарды 
толғандыратын мәселелерді жүйелі түрде шешу 
мақсатында қабылдау орындарында тақырып-
тық күндер �ткізілді. Атап айтқанда, есепті 
ке зең ішінде «Кедергісіз келешек» және «Заң-
герлік к�мек» партиялық жобалары іске асы-
рылды.

«Кедергісіз келешек» партиялық жобасы 
аясында 57 қабылдау �ткізіп, оның барысында 
270 мүмкіндігі шектеулі жанның �тініші 
тыңдалып, олардың 44%-ы қанағаттандырылды. 
Облыстың қоғамдық қабылдау б�лмелерінде 
азаматтарға консультативтік заң к�мегін 
к�рсету үшін «Заңгерлік к�мек» партиялық 
жобасы аясында 54 қабылдау ұйымдастырылды, 
оның барысында 196 адам қабылданды. 
Қойыл ған сұрақтардың 32% оң шешімін тапты, 
арыз данушылардың қалғандарына қолданыс-
тағы заңнама шеңберінде түсініктеме берілді. 

Қоғамдық қабылдауларға облыс орта-
лығының тұрғындары ең к�п �тініш білдірген 
– 78%. Аудан халқы бойынша Павлодар ауданы 
(8,4%) және Тереңк�л ауданы (7,5%) белсенділік 
танытқан. 

Айта кетейік, бүгінде облыста азаматтарды 
әлеуметтік қамсыздандыру мәселесі ең �зекті 
(қайырымдылық және материалдық к�мек 
к�рсету, жәрдемақылар, жеңілдіктер, �те-
мақылар т�леу). <зектілігі бойынша одан кейін 
екінші – тұрғын үй-коммуналдық шаруашылық 
проблемалары. Сондай-ақ тұрғындарды елді 
мекендерді абаттандыру мен к�галдандыру ісі 
де толғандырады. Тұрғын үй және әлеуметтік 
нысандар салу, елді мекендерді абаттандыру 
жұмыстары партияның сайлауалды бағдар-
ламасын орындау аясында шешілуде. 

Павлодар облысының қоғамдық қабыл-
даулары азаматтардың �тініштерін қарау бары-
сында мемлекеттік органдармен тығыз ынты-
мақтастық орнатты. Барлық �тініштер заңна-
мада белгіленген мерзімде қаралады. Мәселен, 
есепті кезең ішінде мүмкіндігі шекулі бала-
ларды тәрбиелеп отырған ата-аналар �тініш 
түсірген. Партия алаңында оларды қабылдау 
ұйымдастырылды. Оған партия филиалының 
басшылығы, мемлекеттік орган дардың, 
медициналық ұйымдардың �кілдері, облыстық 
мәслихат пен Павлодар қаласының депутаттары 
қатысты. Бұл мүмкіндігі шектеулі жандардың 
бірқатар мәселесін оң шешуге мүмкіндік берді. 

«Nur Otan» партиясының Павлодар облы-
сындағы қоғамдық қабылдау б�лмелеріне 
жолданған �тініштер санының ұлғаюы және 
олардың ішінде оң шешімін тапқан іс-
шаралардың к�беюі партия филиалдары 
жұмысының тиімділігінің артқанын к�рсетеді. 
Азаматтарды қабылдаудың бекітілген кестесіне 
сәйкес жалғаса береді. 

Шымкент �аласында бейне-
бай ланыс режимінде �ткен жиын-
да �ірдегі �о�амды�-саяси 
ахуалды т%ра�тандыру мен оны 
алдын алу мәселелері және «Nur 
Otan» партиясы Сайрам ауданды� 
филиалы жанынан �%рыл�ан 
«Парасат» пікірталас клубыны 
ж%мыс барысы �аралды. 

Күн тәртібіндегі мәселеге қатысты 
облыстық Қоғамдық даму басқарма-
сы ның басшысы Аңсар <сербаев идео-
ло гия, БАҚ, жастар, этносаралық қа-
ты настар, қоғамдық-саяси ахуал бо-
йын ша баяндама жасады. Сондай-ақ 
Сайрам ауданының әкімі, партияның 
аудандық филиал т�рағасы Ұласбек 
Сәдібеков «Парасат» пікірталас клубы-

ның жұмысын бейнеролик ар қы лы 
таныстырды. 

«Клубтың негізгі мақсаты – түрлі 
салалардағы �зекті мәселелерді ашық 
айтып, пікірталас алаңында жан-жақ-
ты талқылау, оның шешу жолдарын 
қарастыру. Ауданда кез келген саладағы 
жұмыстар қоғаммен байланысты 
болып келеді. Сондықтан қоғамның 
ой-пікірі және талап-тілектері әр кезде 
біз үшін маңызды», – деді Ұ.Сәдібеков.

Ережеге сәйкес ұйымның мәртебесі 
мен �кілеттіктерін «Nur Otan» партия-
сы Сайрам аудандық филиалы айқын-
дайды. Клуб ел ағалары, қоғам белсен-
ділері, үкіметтік емес ұйымдар, саяси 
партиялар, депутаттар, БАҚ �кілдері 
мен жастар қауымынан құралған.

Бүгінге дейін «Парасат» клубының 

5 отырысы ұйымдастырылды. Тоқса-
нына 1 рет �тетін отырыста күн тәрті-
бін де талқыланатын тақырыптар ал дын 
ала пысықталады. Клубтың әр оты ры-
сында т�рағалық қызмет ауыс па лы 
тәр тіппен жүзеге асырылады. Бүгінге 
дейін 27 мәселе к�теріліп, оның 18-і 
нақ ты орындалды. Ал 9 мә селе орын-
далу үстінде.

Қазір пікірталас клубы халық пен 
билік арасындағы алтын арқауға 
айналып, оның қызметі жұртшылық 
тарапынан қызу қолдау тапты.

Мәжіліс соңында облыс әкімінің 
орынбасары С.Қалқаманов аудан, қала 
әкімдеріне Сайрам ауданының тәжіри-
бесін алуды ұсынып, тиісті тап сыр ма-
ларды жүктеп, мәжілісті қоры тын-
дылады.

«Nur Otan» партиясы Саяси кеңесі 
бюросының құрамы өзгерді

Партияның Саяси кеңесінің қаулысымен (Жарғының 9.4. тармағына сәйкес) «Nur Otan» партиясының Саяси кеңесі 
бюросының жаңа құрамы бекітілді. 

(Басы 1-бетте)

Бұрынғы Үкіметке және қор 
басшылығына 2019 жылы тез арада 
осы тыс қалғандарды жүйеге қосу 
жүктелген болатын. Сол міндет 
қойылған тұста «енбегендер» 
қатары 2,6 миллион адам ғана еді. 
Демек, «антимәмсшілер» қатары 
�сіп барады. 

МGМС жүйесінің игілігі зор 
екенін паш етіп, қызықтырып, осы 
миллиондарды ішке тарту орнына 
шенеуніктер зорлық-зомбылықты 
таңдады: «медсақтандырылған» 
статусы жоқтарды тіпті емхананың 
есігінен қаратпай қойды: дәрігер-
лер қабылдамайтын болды. Олар 
коронавирус жұқтырып, жедел 
жәрдем шақырса, медбригада 
келмейді, келсе, ПЦР-тест алмай-
ды. Осыған наразы адамдардың 
шағымына Денсаулық сақтау 
министрінің ресми блогы толып 
тұр. «Ызалы жүрек, долы қол, улы 
сия, ащы тіл» жағдайына жеткен 
адамдар қаңтарда к�шелерді де 
толтырып, талаптардың бірі ре-
тінде МGМС жүйесін жоюды және 
тегін медицинаны қайтаруды та-
лап етті.

Дегенмен жаңа Үкімет медсақ-
тандырудан бас тартылмайтынын 
білдірді, оның орнына жүйе же-
тілдіріледі. Оны �не-бойын жай-
лаған былық пен жемқорлықтан 
тазарту шаралары қолға алынады. 

Сондай-ақ Мәжіліс отыры-
сында с�йлеген с�зінде Президент 
қордың қолынан келмеген іспен 
енді арнайы қор айналысатынын 
жеткізді: �зге қайырымдылық 
шаралары қатарында «Қазақстан 
халқына» қоғамдық әлеуметтік 
қорының басты бір бағыты ретінде 
«денсаулық сақтау саласындағы 
нақты проблемаларды шешуді, 
мысалы сирек кездесетін дерттерге 
шалдыққан балаларға к�мектесуді» 
белгіледі.

«ДҮМШЕ» МЕДҰЙЫМ 
ДЕНСАУЛЫҚ БҰЗАДЫ

Gлеуметтік медициналық сақ-
тандыру қорының (GМСҚ) бы-

лықтары аз емес. Кейбір мемауру-
ханалар мен жеке клиникалар 
қордан бір ота үшін бірнеше 
миллион теңгеден ақша алады. 
МGМС жүйесі іске қосылғалы 
елде операциялар қымбаттап кетті. 
Ал сапасы бұрынғы күйде қалды: 
оған к�ңілі толмаған адамдардың 
арыз-мұны да әлеуметтік желіні, 
ресми блогтарды кернеп тұр. 

Жеке медұйымдар бір сырқатты 
емдеу кезінде бірден үш к�зден 
табыс табуды үйренді: кейбір про-
цедуралардың тегін топтамаларға 
кіре алмайтынын түсіндіріп, ол 
үшін пациенттен ақы алады, қал-
ғанын бір мезгілде тегін медк�-
мектің кепілдендірілген к�леміне 
(ТМККК) де, медсақтандыруға да 
жатқызып, олардан да ақы алады.

Бұл аз болғандай, «қосып жа-
зу», яғни болмаған ем-домды бол-
ды деп жазу белең алды. <зде рінің 
бірнеше дәрігер алдынан �ткенін, 
белсенді емделгенін, тіпті ота жа-
сат қызғанын азаматтар «Даму-
медтен» бір-ақ біліп, т�бе шашы 
тік тұруда. Бұл деректі GМСҚ 
растады. Қор былтыр медициналық 
ұйымдардың 28,3 мың рет «қосып 
жазғанын» әшкереледі. 

«2021 жылдың 11 айында қор 
сарапшылары медк�мек к�р сету-
дегі 23,8 миллиард теңге тұратын 
969,1 мың ақауды анықтады. 
Осылайша, 2020 жылдың сәйкес 
кезеңімен салыстырғанда бұл сома 
3 еседен астам �сті: 2020 жылы 7,9 
млрд теңгеге тартқан 1,04 млн ақау 
белгілі болған», – деп мәлім етті 
қор.

Қызметі ақаулы медұйым-
дарының к�птігі ж�нінен үш �ңір 
к�ш бастады: бүкіл ақаудың үштен 
біріне жуығы, яғни 28,7%-ы немесе 
277,8 мың дефект – солардың 
еншісінде. Бұлар – Түркістан об-
лысы (11,1% немесе 107,2 мың 
ақау), СҚО – 9% немесе 86,8 мың 
және Алматы облысы (8,6% не 83,8 
мың). Нақтылай кетсе, ақаулардың 
к�бі – медк�мектің не қызмет-
тердің к�лемін негізсіз к�бейтіп 
к�рсетуге (63,3%) тиесілі. 

Қор сарапшылары медици-
налық қызмет к�рсетудің 28,3 мың 
расталмаған жағдайын анықтады, 
олар бойынша алу сомасы 196,8 
млн теңгені құрады. Бұл ретте 

ақша алу үшін азаматтарды іс 
жүзінде емес, қағаз жүзінде ғана 
емдеуге жаман үйренген медұйым-
дар қос мегаполисте к�п: Нұр-
Сұлтанда – 63%, Шымкентте – 
22,7%. Салдарынан арамза мед-
ұйым дар жалақысынан, �зге де 
табыстарынан ай сайын қорға 
жарна аударуға мәжбүр азамат-
тарды қанап отыр.

ҚОР МЕМЛЕКЕТ 
ҚАРАЖАТЫНАН 

АЙЫРЫЛУЫ МҮМКІН
Денсаулық сақтау жүйесінің 

«дені сау» емесін, дертті екенін 
билік те түсінгендей. Үкімет салада 
реформа жүргізу мәселесін пы-
сықтап жатыр. Оған дейін кең ау-
қ ы м д ы  т е к с е р і с  ж а с а л а  д ы . 
П р е м ь е р - М и н и с т р  G л и х а н 
Смайылов осы жүйеге аудит жүр-
гізуді тапсырды. Ол Денсаулық 
сақтау министрлігіндегі және 
Gлеу меттік медсақтандыру қорын-
дағы қаражаттың тиімділігі дұрыс 
бақыланбайтынын, жете үйлес-
тірілмейтінін қатаң сынға алды. 
Сарапшылар айтып жүргендей, 
халықтың тапқан-таянғанынан 
тартып алынатын жарна тасқыны 
кім к�рінгеннің қалтасында кету-
де. Мемлекет те қорға тоқтаусыз 

миллиардтар құяды: жеңілдікті 15 
санаттағы 11,34 млн адам үшін 
мемлекет жарна т�лейді. 

Былтырғы 2021 жылы мемлекет 
денсаулық сақтау саласына орасан 
зор сома 2,3 триллион теңге шы-
ғын дады. Бұл ЖІ<-нің 2,9%-ына 
тең. Осынша сома �зге бірде-бір 
салаға, тіпті қорғанысқа да б�лін-
бейді. 

Үкіметтің дерегінше, Қазақ-
стан да денсаулық сақтауға арнал-
ған республикалық бюджет қара-
жатының 90%-ға жуығын ДСМ 
емес, GМСҚ әкімшілендіреді. <зі 
би, �зі қожа. 

Сонымен бірге Премьер қор-
дың барлық к�рсеткіштері тым 
жалпылама екенін және олар ха-
лық тың – медк�мекке қажет ті-
лігін, ал медұйымдардың – оларды 
қа нағаттандыру мүмкіндігін ай-
қын к�р сетпейтінін атап �тті. 
Мұндай жағдайда медсақтан дыру-
дың елге пайдасы мен қайта ры мын 
бағалау қиын. Қорға құйыл  ған 
трил лион дар артқан сайын халық-
тың мед к�мек сапа сына к�ңіл 
толмастығы да артып отыр. 

О с ы ғ а н  б а й л а н ы с т ы 
G.Смайылов GМСҚ қызметін ба-
қылау және оның қаражатты тиімді 
жұмсау индикаторларының нақты 

жүйесін әзірлеуді тапсырды: «Бү-
гінде �ңірлердегі медқызметтердің 
100%-ы қордан қаржыландыры-
лады. Бұл халыққа медициналық 
к�мек к�рсетуді ұйымдастыруға 
деген жауапкершіліктің тоқырауы-
на соқтырды. Соның кесірінен, 
әсіресе �ткен жылдың соңында 
Алматы және Жаңа�зен қалала-
рын да жедел медициналық к�мек 
қызметін ұйымдастыру және қар-
жыландыру проблемалары туын-
дады», – деді Gлихан Смайылов. 
Бұл жерде «қасіретті қаңтар» 
оқиғалары Жаңа�зенде басталып, 
Алматыда алапат ауқым алғанын 
айтып жату қажет пе?

Сондықтан Үкімет реформа 
аясында тегін медк�мектің ке-
пілдік берілген к�лемін (ТМККК) 
қаржыландыруды орталықтан 
және қордан алып қойып, кезең-
кезеңімен жергілікті деңгейге 
әкімдіктерге бере бастайды.

Қор �зге де миллиардтаған 
қар  жы к�здерінен айырылып 
қалуы мүмкін: Үкімет басшысы 
мәлімдегендей, GМСҚ біртіндеп, 
мемлекеттік қаражатты әкімші-
лен  діру функциясынан да айы-
рылады. 

Оның орнына қор сақтандыру 
медицинасын дамыту мәселелері-

не, қаржыландырудың қосымша 
к�здерін іздеуге бар күшін шоғыр-
ландыруға тиіс. 

Премьер-Министрдің тап сыр-
масына сәйкес, аз уақыт ішінде 
елдегі денсаулық сақтау инфра-
құрылымына тәуелсіз, кешенді 
техникалық аудит пен түгендеу 
жүргізіледі. Со ның қорытынды-
сында, мемлекет қай �ңірде қандай 
медұйым жаб дықтармен және 
медициналық-технологиялық 
ж ү й е л е р м е н  қ а н  ш а л ы қ т ы 
жарақтандырылғанын біледі. 
Сондай-ақ ана мен бала, он-
кология, травматология, кар дио-
хирур гия, нейрохирургия, ин -
фекциялық аурулар сияқты ба-
сым дықты бағыттар бойынша 
�ңір лердің медициналық инфра-
құры лымын дамытудың картасы 
әзір ленеді.

Осы орайда GМСҚ-қа 2020 
жыл дың шілдесінен бері 1,5 жыл-
дай ғана басшылық еткен Болат 
Т�кежанов тосыннан тағынан 
тайды. Оның үстінен іс қозғала-
тын-қозғалмайтыны аудит жүр гі-
зе тін ревизорлардың жұмыс қоры-
тын дысына байланысты болуы 
мүм кін. Gзірге Денсаулық сақтау 
ми нистрінің 27 қаңтардағы бұйры-
ғы мен «Gлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» КЕАҚ басқарма 
т�рағасының міндетін атқарушы 
болып 45 жасар экономист Айдын 
Ашуев тағайындалды. Сақтандыру 
ұйымдарында жұмыс тәжірибесі 
бар. 2021 жылғы қаңтардан бері 
Пре зидент Gкімшілігінің мемле-
кет  тік инспекторы қызметін ат-
қар ған. 

Қалай болғанда, медсақ тан-
дыру жүйесі жойылмағанымен, ол 
бұрынғы қалпында қалмай тын ы, 
үлкен жаңғырудан �тетіні бай-
қалады. «Жаңа Қазақстанда» 
МGМС жүйесі де �згеше болуға 
тиіс. Gзірге 2022 жылы халыққа 
мед к�мек к�рсетуге мемлекет 
2,049 триллион теңге б�ліпті. 
Оның 1,2 триллионы – ТМККК, 
ал 838 млрд теңгесі МGМС жүйесі 
арқылы бағытталады. Осынша 
аста-т�к қаржыны қорда �нім 
беруші ретінде тіркелген 1 393 
медұйым (оның жартысынан 
астамы – жекеменшік клиникалар) 
б�ліске салады.

МӘМС: қорды реформа күтіп тұр
Айхан ШӘРІП

 1. ТОҚАЕВ
 Қасым-Жомарт Кемелұлы 
 Қазақстан Республикасының 
 Президенті, партия Т�рағасы
 
2. ?ШІМБАЕВ
 Мәулен Сағатханұлы 
 Қазақстан Республикасы 
 Парламенті Сенатының Т�рағасы 
 
3. ҚОШАНОВ 
 Ерлан Жақанұлы 
 Қазақстан Республикасы 
 Парламенті  Мәжілісінің Т�рағасы 
 
4. САИРОВ
 Ерлан Бияхметұлы 
 Қазақстан Республикасы 
 Парламенті Мәжілісінің депутаты 
 
 5. ҚЫДЫР?ЛІ
 Дархан Қуандықұлы 
 «Егемен Қазақстан» 
 Республикалық газеті» 
 АҚ Басқармасының т�рағасы
 

6. �РІСБАЕВ 
 Аббат Жәңгірханұлы 
 Маңғыстау облысы 
 мәслихатының 
 депутаты 
 

7. ҚАЛТАЕВА 
 Ляззат Молдабекқызы 
 Қазақстан Республикасы 
 Парламенті 
 Сенатының депутаты
 

8. ЗЕНЧЕНКО
 Геннадий Геннадьевич 
 «Зенченко и К» 
 КС директоры
  

9. ПАУЛИ 
 Элина Сергеевна 
 «Жастар» ғылыми-зерттеу 
 орталығы директорының 
 орынбасары
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ҚОҒАМ

Алаш ардақтысы Ахмет Байтұрсын-
ұлының 150 жылдық мерейтойын атап �ту 
үшін Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың Жарлығымен Мемлекеттік 
комиссия бекітіліп, республикалық жос-
пар әзірленгені белгілі. Комиссия биыл 
«Ахмет Байтұрсынұлы» энцик лопедиясын, 
ғалымның еңбектерінің толық жинағының 
к�птомдығын әзірлеу және баспадан 
шығарып тарату, деректі фильм түсіру, 
түркологиялық конгресс �ткізу мәселелері 
қолға алынғанын айтқан еді. 

«ЕЛ БҮГІНШІЛ, 
МЕНІКІ – ЕРТЕҢ ҮШІН»

Ағартушы. Ұстаз. Мемлекет қайрат-
кері. Ахмет Байтұрсынұлы тұлғасын ай-
шықтап тұратын қасиет. Қазақ тіл ғылы-
мы ның негізін қалаған қайраткердің саяси 

қызметтегі орны да б�лек. Ол 6лихан 
Б�кейхан бастаған Алаш арыстарымен 
бірге Алаш партиясы мен Алашорда үкі-
метін құруға атсалысты. Қиын-қыстау 
кезеңде ұлт ұпайын түгендеген айтулы 
азаматтардың бірі. Осы орайда мерейлі 
жылды Ахаңның ауылына құрмет к�рсе-
туден бастаған ж�н деген пікірлер де 
айтылып қалды. Сонымен, ағартушының 
мерейтойы қалай басталды? 

Белгілі ғалым, профессор Айгүл Ісма-
қоваға осы сауалды қойған едік. Ғалым 
«Ахаңның 150 жылдығы елімізде ерекше 
оқиғалармен басталды. Мерейтой десе ат 
шаптырып той, айтыс �ткізіп, ысырап жа-
сайтын орта биыл шамалы елге қа райласу 
керек деп санаймын» дейді. Айгүл Ісмақо-
ваның айтуынша, «Ел бүгіншіл, менікі – 
ертең үшін!» деген Ахаңның – Алаш саяси 
элитасының рухани к�семінің Отан үшін, 
Ел үшін айтылған осындай с�здерін біз 
�зіміз үшін қайта жаңғыр туымыз керек. 

Ғалым биылғы мерейтойда атқарылуы 
керек бірнеше факторларды атап �тті. Ең 
алдымен, «Адамдық диқаншысы қырға 
шық  тым»: бүгінгі жастар осыған дайын ба? 
6р отандасыма осы с�здер мотиватор бола 
ма? 

2. «Ел бүгіншіл, менікі – ертең үшін»: 
мен осы ретте не істедім? Қазіргі жастар 
тек бүгінгімен шектелуде. Неге? 

3. Отан үшін, ел үшін, ата-баба жер 
үшін мен не тындырдым? Отанды қорғауға 
дайынмын ба? 

4. 6лихан Б�кейхан, Ахмет Бай тұр-
сынұлылар Отан үшін, Тәуелсіздік үшін 
құрбандыққа кетті. Қазіргі Тәуелсіздіктің 
құқықтық, ана тіліндегі білім беруден 
бастап, үкіметтің саяси әлеуметтік негізін 
бекітіп берді. Біз бүгін осыны нығайту 
үшін не бітірдік?

5. Ана тілі – қазақ тілі мемлекеттік тіл 
болуын армандаған Ахаң оны оқыту, жазу, 
зерттеу негіздерін қалыптастырып берді. 

6. Ахаңның әдебиет – «адамның жан 
қоштау керегінен шыққанын», сондықтан 
ол «асыл с�з» екенін біз есте сақтаймыз ба?

7. «Қазақтың бас адамдары! 6уелі сіздер 
адаспаңыздар, адаспас үшін ақыл дасып, 
ойланып, ынтымақпен іс қылың дар! 
Алашқа аты шыққан адамдар! К� сем-
діктеріңді адаспай, түзу істеңдер! Сендер 
адассаңдар, арттарыңнан ерген Алаш ада-
сады. Арттарыңнан ергендердің обал-сауа-
бына сіздер қаласыздар!» деп бізге мең зеген 
жауапкершілікті есте сақтаймыз ба? 

8. Ахаңның бүкіл ғұмыры мен жаз-
ғандары: «Жазған с�з жанып ашып Ала-
шы ма!» деген дискурста тұр. Сондықтан 
бұл мұра Отанға, Елге адал қызмет етудің 
үлгісі болып қала бермек. Біз осындай с�з 
айта аламыз ба?

Ғалым осы тақырыптар насихатталуы 
тиіс деп отыр. «Мен жастарға осы ретте 
те гін дәріс беріп келемін: мектеп пен кі-
тап ханалар арқылы. Жастар тыңдайды, 
қосады, жігерленеді», – дейді Айгүл 
Ісмақова. 

АУЫЛҒА БАРАР ЖОЛ ТҮЗЕЛЕ МЕ?
Былтыр бәрімізді тағы бір ақжолтай 

хабар қуантқан еді. Алматыдағы Ахмет 
Байтұрсынұлының музей-үйі мемлекет 
қарауына берілді. Музей-үй бұл шешімді 
28 жыл бойы күтті. Сол кездері бізге Ахмет 
Байтұрсынұлы мемориалды музейінің 

жетекшісі Райхан Имаханбет арнайы сұх-
бат берген еді. Музей жетекшісі сұхба тын-
да: «Ұлт ұстазының тағылым мектебінің 
мемлекеттік мәртебеге ие болуы бар ша-
мызға қайырлы болсын! Шындығында, 
кезінде қала меншігі болған «мемлекеттік 
маңызы бар тарихи ескерткіштер тізіміне 
енген» осынау құнды жәдігердің 1995 
жылы жекеменшікке берілуінің �зі �рес-
кел қате еді. Iкініштісі сол, мұның егжей-
тегжейіне үңілген жан болмады. 6рі сол 
кезеңдегі нарықпен келген «жекеше лен-
діру» деген үдерістің салдарынан мәдени 
мұраның басым б�лігі «ұстағанның қо-
лында, тістегеннің аузында кеткені» 
баршаға мәлім» деген еді. 

Iткен кемшілік түзелді. Музей мемле-
кет қарауына �тті. Бұл да ағартушының 
мерейтойы қарсаңында атқарылған игі 
істердің бірі. Алайда музей жетекшісі тари-
хи тұлғаға лайықты құрмет к�рсетіп үл-
гермегенімізді айтады. «Сол кемшіліктер-
дің орнын тұлғаның UNESKO деңгейінде 
аталуы тиіс 150 жылдығы қарсаңында 
түгендеу перзенттік парызымыз деп біле-
мін. Біз үшін ең толғақты мәселе, Алаш 
арысының жәдігері болып табылатын 
Алматыдағы музей-үйі, яғни тағылым 
мектебінің статусы. Бәлкім, бұл басқаларға 
«жауыр болған тақырып» болып к�рінуі де 
мүмкін. Десе де, 1993 жылдан «заты бар, 
аты жоқ мекеме» болып келгеніміз ақиқат. 
Бұл БАҚ бетінде сан мәрте к�терілуінің 
арқасында, 29-шы жылы ғана шешімі 
табылғаны к�зі қарақты жұртқа мәлім. Иә, 
�ткен жылы 13 қазаннан Алматы қаласы 
әкімі Бақытжан Сағынтаев «Алматы қала-
сы музейлер бірлестігі» коммуналдық 
мем лекеттік қазыналық кәсіпорнына ора-
лымды басқару құқығына бекітіп берді. 
Не ге екені белгісіз, атауы Ахмет Байтұр-
сынұлы музей-үйі деп жазылудың орнына 
Ахмет Байтұрсынов мемориалды музейі 
деп рәсімделіп кетіпті. Біріншіден, ұлт 
ұстазы қазақ жұртының аты-ж�ні дұрыс 
жазылуы керегін, ХХ ғасыр басында мәсе-
ле етіп к�теріп, «-ов, -ова, -ев, -ева» сынды 
тәуелділіктен арылып, ата-бабадан дәстүр 
болған «ұлы», «қызы» деп жазуға шақыр-
ған-ды. Және �зі түзіп берген т�те жазуда 
Ахмет Байтұрсынұлы деп жазып, басқа-
ларға �неге болған. Біз ұстаздың ұстаны-
мын қасақана ескермей, орыс мәтіндегі 
нұсқасын қабылдағанбыз», – дейді. 

Музей жетекшісінің айтуынша, Ахмет-
тей тұлғаның артында қалған Алматыдағы 
жалғыз жәдігердің, бұл күні �з алдына 
мем лекеттік болған мекеменің дербес жар-
ғысы, дербес м�рі болмайды. Iйткені 
му зейлер бірлестігіне қарайды. Мұның 
қан шалықты дұрыс-бұрыстығын алдағы 
уақыт к�рсетеді. Дегенмен де ұлт мүддесі 
үшін құрбан болған Алаш арысы һәм ұлт 
ұстазының жеке-дара құрметке, дербес 
мекеме болуға әлі де лайық болмағаны ма 
деген сауал күн тәртібінде �зекті күйінде 
қалып отыр. Осыдан 29 жыл бұрын да 
«Ахмет Байтұрсынұлы музей-үйін ұйым-
дастыру туралы» шешім болған, бірақ к�п 
жұмыстың аяқсыз қалғаны әрі бұрмалан-
ғаны, оның зардабын тартқан біз білеміз 
һәм тірі куәміз деп отыр.

«Ресми құжаттар мен БАҚ-та «Ахмет 
Байтұрсынұлы музей-үйі» деп жазылғаны-
мен, осы атауы әлі күнге заңды тіркелмеген 
ұлт ұстазы тағылым мектебінің зарын естір 
Үкімет болса деген үмітпен айтып отыр-
мыз. Және тұлғаның 150 жылдығын мере-
келеу ж�ніндегі бекітілген жоспардың 
мүл тіксіз орындалуын Үкімет қатаң қа-
дағаласа деген тілегім бар», – дейді Райхан 
Имаханбет.

Биылғы мерейтой аясында елордада 
музей-үйі ашылса да, жарасымды емес пе? 
Ахаң есімімен аталатын к�шелерге де 
еңселі ескерткіштері мен бюстін қойса, 
артық болмас еді. Сенатор Алтынбек Нұ-
құлы «Ахаңның кіндік қаны тамған туған 
топырағы – Ахмет Байтұрсынұлы ауылына 
апаратын 100 км грейдер жолдың ж�нде-
луіне керекті қаржы б�лінуі �зекті мәселе 
болып �зі-ақ сұранып тұр. Бұл мәселе 
бойынша арнайы депутат ретінде жіберген 
хатымызға Қостанай әкімдігі ойланар» деп 
жазған еді. 

ЮНЕСКО шеңберінде тойланатын 
ұлт ұстазының 150 жылдығын жоғары 
дәреже де �ткізуге әрбір азамат атсалыса-
ды деген ойдамыз. Ғалымдар Ахмет Бай-
тұрсынұлы, Міржақып Дулатов, Ахмет 
Бірімжановтар �скен, �нген жерге де 
құрмет к�рсету па рыз деп санайды. Жал-
пы Торғай �ңірі қазақ зиялыларының 
алтын бесігі сана лады. Сол себепті басты 
құрметті ұлт ағартушысы туған ауылдан 
бастасақ, құба-құп. Тіпті, Ахмет Бай-
тұрсынұлы атындағы сыйлық пен сти-
пендия тағайындасақ та, артық етпейді. 
Бұл да «ізденемін, ғалым боламын, ғылым 
жолына түсемін» деген жастарға моти-
вация берері с�зсіз. «Қазақ тарихында 
Ахмет Байтұрсынұлы секілді тұлға болған 
емес, болмайды да». Абыз 6біш Кекіл-
байұлынан асырып айта алма сымыз 
анық. Сондықтан Байтұрсын ұлындай ұлы 
тұлғаға биыл қандай құрмет к�рсетсек те, 
жарасар еді.

К�ЛІК ТАПШЫЛЫҒЫ 
ТУЫНДАУЫ МҮМКІН

Үкімет «IКМ Операторы» 
ЖШС компаниясын утильалым 
жи нау құқығынан айыру туралы 
қау лы қабылдады. Оның функ ция-
сы «Жасыл даму» АҚ мемлекеттік 
ұйымына берілді. Бұдан былай 
утилизациялық алым есебінен 
құрылған активтер мемлекет мен-
шігіне берілетін болды. Бұрынғы 
компанияның қызметі тоқтады, 
тиісінше автомобиль нарығындағы 
ірі ойыншылар да утилизациялық 
т�лемдерді тоқатты. 

«Утилизациялық алыммен ай-
налысатын жаңа мекеме құрылды. 
Бірақ бізге одан есепшоттар әлі 
келген жоқ. Т�лемнің қаншалықты 
�згеретінін алдағы уақыт к�рсетер. 
Жаңа компанияға жаңа бағамен 
т�лейтін шығармыз деген үміт-
теміз. Бірақ баға бірден т�мендей-
ді дегенге сену қиын. 6рі кетсе 
10-20%-ға арзандайтын шығар. 
Мем лекет үшін оны бірден арзан-
дату тиімсіз. Бұл – салық ретінде 
түсетін және авто�ндірушілерді 
қолдауға бағытталған қаржы», – 
деді автомобиль сатумен айна-
лысатын «Орион Дистрибьюшн» 
ЖШС-ның бұқарамен байланыс 
ж�ніндегі директоры А. Алексеев.

Оның айтуынша, утилиза ция-
лық алымның азаюы немесе олар-
дың меншік иесінің ауысуы на-
рық тағы к�лік бағасына әсет ет-
пейді. Оның басты себебі – авто-
мобиль салондарындағы жаңа 
к� ліктердің тапшылығы. 6рі қа-
лыптасып қалған баға саясатына 
утилизациялық алымдар тікелей 
әсер етеді деуге сену қиын. Оны 
айтасыз, салондарға к�ліктердің 
жаңа партиясы қашан келетінін 
автодилерлердің �здері білмейді.

Жаңа жылдан бастап жүрілген 

к�ліктерге баға тағы �скенін к�ріп 
отырмыз. Былтыр тапсырыс бері-
ліп, қаражаты т�леніп қойған к�-
ліктер тұтынушыларға әлі жеткен 
жоқ. Ал к�птеген автомобиль 
бренд теріне жаңа тапсырыстар 
қабылдау 2021 жылдың соңында 
мүлдем тоқтап қалды. Бұл – тек 
Қазақстандағы жағдайға бай ла-
нысты емес, әлемдік құбылыс. 

6детте жыл соңында к�лік на-
рығында сауда-саттық қыза түсе-
тін. Жеке адамдарды айтпағанда, 
тіпті мемлекеттік бюджеттің иге-
рілмей қалған қаржысына қызмет-
тік к�ліктер сатып алу белең ала-
тын. Бірақ бұл жолы олай болмады, 
нарықтағы жаңа автомобильдердің 
саны шектеулі. Анық дефицит 
бай қалды. Ал автосалоннан кере-
гін таппаған жұрт еріксіз қолд а-
ныста болған авток�лік базарын 
аралайды. Осыдан кейін жүрілген 
к�ліктерге сұраныс артып, баға 
к�теріліп кеткен. 

БАҒАНЫ НАРЫҚ РЕТТЕЙ МЕ?
Ескі к�ліктер «Колеса» және 

�зге де сайттарда былтырғымен 
салыстырғанда 10-15%-ға қымбат-
тырақ бағаға ұсынылып жатыр. Ең 
�кініштісі, бұл процестің әлі де 
тоқтайтын түрі жоқ. 

«Автосалондарда машинаның 
құны 15 пайызға �сті. 5-6 млн 
теңгенің к�лігі 1 млн теңгеге қым-
баттаған. Дистрибьюторлар жа-
қында бағаны арзандатамыз дейді. 
Демек, сол 15 пайызды алып тас-
тайтын шығар. Бірақ оның �зі бір 
жыл бұрынғы межеден к�п қымбат. 
Бұл – қулық. Бағаны қолдан қым-
баттатып отырғаны осыдан-ақ 
к� рініп тұр. Бұған мемлекет шек-
теу қоюы тиіс», – дейді қала тұрғы-
ны Алмас Нұрислам.

 «Астер авто» жүрілген к�ліктер 
салонының жетекшісі Юлия Крав-
чук бағаны аспаннан алып қой-
маймыз, барлығын нарық реттейді 

деп ақталды. Оның айтуынша, 
к�лік құнының динамикасын ба-
қылау мүмкін емес. Бірақ �сім бар. 
Баға к�ліктің техникалық жағ-
дайына қарап қойылады.

«Біз бағытымызды нарыққа 
қарап айқындаймыз. Келген к�-
ліктің бағасы нарықтық құны мен 
оның техникалық жағдайына қа-
рай бағаланады. Саудалаушылар 
к�ліктерін қымбатқа бағалайды. 
Алайда автомобильдің құны тех-
никалық жағдайына, ішкі-сыртқы 
сипатына, күтіліміне, жүру қашық-
тығына, жасалған жылына, мар-
касына қарап белгіленеді. Нарық-
тағы ұсыныс пен сұранымға да 
байланысты. Iтімділігі аз к�ліктер 
арзанға бағаланады. Сондай-ақ 
спорттық немесе экстракласс 
машиналардың сатылымы ұзаққа 
созылады», – дейді Ю.Кравчук.

Дистрибьюторлар үшін к�лік-
тердің тез сатылғаны керек. Сон-
дықтан олар ең �тімді авток�лік-

тер мен жұмыс істегенді тиімді к�-
реді. Бұл – бизнес. Нарықта жа  пон-
дық автомобильдердің �тім ділігі 
жоғары, одан кейін кәріс к�лікте-
ріне сұраныс күшті. Жұрт шыққа-

нына 5 жылдан аспаған к�ліктерді 
жақсы алады, баға да соған сай 
жоғары болады. Ескі к�ліктердің 
ішінде 2013-2014 жыл дары шық-
қандары к�п қым баттаған. 

УТИЛЬАЛЫМ АҚШАСЫ 
ҚАЙДА КЕТТІ?

Соңғы бес жылда авток�ліктер 
мен ауылшаруашылық техникасын 
сатып алушылар жеке операторға 
техниканың мақсаты мен үлгісіне 
қарай 400 мыңнан 13 миллион тең-
геге дейін утилизациялық жинақ 
т�леген. «IКМ Операторы» мәлі-
ме тіне сенсек, 2016 жылдан 2021 
жылдың қыркүйек айына дейін 600 
млрд-тан теңгеден астам қаражат 
түскен. Оның 300 млрд теңгесі 
авток�лік �неркәсібін және ауыл 

шаруашылығы техникасын �нді-
рушілерді ынталандыруға берілген, 
30 млрд теңге ескі к�лік терді тап-
сырған халыққа т�ленген, 29 млрд 
теңге ескі техникаларды жинақ-
тауға және утилизациялауға жібе-
рілген. Сонда жиналған қар жы-
ның тек 10%-ға ғана утильге ба ғыт-
талған. Ал 181 млрд-тай тең генің 
қайда жұмсалғаны белгісіз. Есе сі-
не, осы уақыт ішінде жаңа к�лік-
тердің бағасы екі есеге жуық �скен. 

«IКМ Операторы» ЖШС құ-
рылған уақыттан бергі кезеңге 
тә уелсіз аудит жүргізіп, тексеру 
нә тижесі ашық ақпарат к�здерінде 
жариялануы тиіс. Ал есеп айы-
рысуды және функцияларды мем-
лекеттік операторға беру рәсімдері 
аяқталғанша утиль жинауға мора-
торий жариялау қажет. Сондай-ақ 
утиль жинау м�лшерлемесін қайта 
қару мәселесі де соңына дейін 
пысықталмаған. Бүгінде бар әңгі-
ме базалық м�лшерлеме т�ңіре-
гінде айтылып жатыр, ал утильге 
алынатын сома негізінен коэф фи-
циенттер арқылы манипуляция ла-
нады», – дейді Мәжіліс депутаты, 
«Nur Otan» партиясы фракция-
сының мүшесі Е.Жаңбыршин. 

Қазір утиль жинауға байла ныс-
ты Экология министрі Серікқали 
Брекешевтің т�рағалығымен жұ-

мыс тобы құрылып, талқылау жү-
ріп жатыр. Бүгінге дейін екі жина-
лыс �ткізіп тастады. Бірақ ұйымда 
әртүрлі тараптардың тепе-теңдігі 
сақталмаған. Министрліктер бұл 
процеске к�лік �ндірушілердің 
лоб бистерін к�бірек қосып жібер-
генге ұқсайды. Жұмыс тобындағы 
адамдардың 70 пайызы утильалым-
ның сақталуына мүдделілік бай-
қатқаны содан-ау шамасы. 

ЖЕҢІЛДЕТІЛГЕН 
АВТОНЕСИЕЛЕУ 

БАҒДАРЛАМАСЫ ІСКЕ 
ҚОСЫЛАДЫ

Индустрия және инфрақұ ры-
лымдық даму министрлігінің 
мәліметінше, қазір жеңілдетілген 
автонесиелеуге қосымша бюджет 
қаражатын б�лу мәселесі қарас-
тырылып жатыр. Сондай-ақ кәдеге 
жарату алымынан түсетін қаражат 
есебінен «бірінші отбасылық ав-
томобиль» кіші бағдарламасы іске 
қосылады. Қолданыстағы жеңіл-
детілген автонесиелеу бағдарла-
масы басталған сәттен бастап 
қаржыландырудың жалпы лимиті 
82 млрд теңге.

Шарттарға сәйкес, к�лік Қа-
зақ станда құрастырылып, бір ма-
шинаның құны 15 млн теңгеден 
аспауы тиіс. Несиелеу мерзімі – 
жеті жылға дейін. Соңғы қарыз 
алушы үшін номиналды сыйақы 
м�лшерлемесі жылдық 4%-дан 
аспауы тиіс.

«Бағдарлама 20 жылға есеп-
телген және револьверлік несие-
лендіруге негізделген. Ол іске 
асы рылған сәттен бастап ре воль-
верлік-қайтарымды қаражатты 
ескере отырып, 159 млрд теңгеге 
30,5 мың қарыз берілді. 80 мыңға 
жуық адам отандық авток�ліктерді 
сатып алды. Бүгінде отандық �н-
дірістің келесідей брендтері қол-
жетімді: Hyundai, JAC, Chevrolet, 
KIA және LADA» деп жазылған 
ведомство таратқан ақпаратта.

Қазір бұған дейін Ұлттық Банк 
тарапынан қаржыландырылған 
же ңілдетілген автонесие бағдар-
ламасы тоқтатылған. Осыған бай-
ланысты ИИДМ қаражат алудың 
жаңа к�здерін іздестіріп жатыр. 
Вице-министр Марат Қарабаев 
авток�лікті бастапқы жарнасыз 
сатып алу мүмкіндігі пысықталып 
жатқанын да хабарлаған болатын.
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Утилизациялық алым: көлік құны арзандай ма?
Утильалым жинау �ы жекеменшік компаниядан алы-

нып, мемлекеттік �йымына берілді. Алайда б�л на ры-
та�ы к�лік ба�асына әсет етпейді. �йткені авто мобиль 
салондарында�ы жа"а к�ліктер тапшылы�ы #лкен. 
Сондай-а жа"а жылдан бері ж#рілген машиналарды" 
�ны та�ы �скен. Ал былтыр тапсырыс беріліп, аражаты 
т�леніп ой�ан «темір т�лпарларын» т�тынушылар әлі 
к#тіп отыр. Сол себепті к�ліктерді" ба�асы ымбаттамаса, 
әзір арзандайды дегенге сену иын. 

АХМЕТ ЖЫЛЫ:
тарихи тұлғаға қандай құрмет көрсетеміз?

Биыл – Ахмет Байт�рсын�лы жылы. )лт �стазыны" мерейтойы 
�ткен жылы басталып кетті. )лтты арна «Ахмет. )лт �стазы» атты 
сериал т#сіріп, к�рерменге �сынып #лгерді. А�артушы туралы «Со"�ы 
#кім» к�ркем фильмі т#сіріліп жатыр. Одан б�лек, Алаш айраткеріні" 
150 жылды�ында не �сына аламыз? /андай ізгі іс-шаралар 
атарылма? 

Дистрибьюторлар үшін к�лік тердің тез сатылғаны 
керек. Сон дықтан олар ең �тімді авток�лік тер мен 
жұмыс істегенді тиімді к� реді. Бұл – бизнес. Нарықта 
жа  пон дық автомобильдердің �тім ділігі жоғары, одан 
кейін кәріс к�лікте ріне сұраныс күшті.
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(Басы 1-бетте)

ЖАНАРЫҢДЫ 
ЖАСТАЙЫҢНАН КҮТУ КЕРЕК

MedOptica оптикалар желісінің 
құрылтайшысы Арыстанбек Жұма-
ғұловтың айтуынша, қазір к�з ауру-
ларына шалдыққандар ғана емес, 
к�з ауруларының түрі де к�бейіп 
кетті. Себебі адамдардың �здері ау-
руына атүсті қарайды екен. «Соңғы 
кездері алыс пен жақынды к�ре 
алмайтындардың қарасы артып 
келеді. "йткені қазіргі балалардың 
екі к�зі телефонға телмірумен �тіп 
жатыр. Ал смартфон мен компью-
терді к�п к�ретін адамның к�з бұл-
шықеттері шаршайды. Содан к�ру 
қабілеті т�мендеуі мүмкін. Оқушы-
лардың к�бісі тақтадағы жазуды 
дұрыс к�ре алмайды. Бірақ соған 
қа рамастан к�п ата-аналар балала-
рына к�зілдірік істетуге құлықсыз. 
Бұл к�здің құруын одан ары ас қын-
дырады», – дейді маман. Бұдан 
б� лек, к�з қабығының �згерген 
фор масы к�ру қабілетінің бұзылуы-
на алып келеді. Мұндай науқастар 
кескінді бұрмаланған түрде қабыл-
дайды. Бірақ астигматизмді ауру 
түріне жатқызу дұрыс емес. "йткені 
ол к�здің табиғи ақауы. «Адамдар-
дың мұрны табиғатынан әртүрлі 
болатыны секілді адамның к�зіндегі 
астигматизм де сондай ата-анасы-
нан берілетін туабітті генетикалық 
�згеріс. Осы �згерісті қазір меди-
цина оңай түзетуге мүмкіндік беріп 
отыр. Отасыз, балаға к�зілдірік 
ки гізу арқылы астигматизмді түзе-
туге болады. Бірақ к�п ата-аналар 
балаларына к�зілдірік кигізбейді. 
К�здегі + түзетуге де болады. К�бі 
балаларына к�зілдірікті кез келген 
оптикадан сатып алады. Дәрігердің 
тексеруінсіз балаға к�зілдірік сатып 
алу зиян. Қазір балаларда к�здің 

қылилығы да к�бейіп кетті. Оны да 
отасыз емдеуге болады. Бірақ дә-
рігердің тағайындауымен ғана бе-
ріл ген к�зілдірікті арнайы опти-
калардан ғана алу қажет», – дейді. 

К�з дәрігерлері жанарыңды сақ-
тау үшін жастайыңнан күтіну кере-
гін ескертеді. Ол үшін балаларға 
ком пьютер мен телефонды м�л шер-
ленген уақыттан тыс пайдалануға 
шектеу қою қажет. Мысалы, смарт-
фондарды күніне 40 минуттан ар-
тық пайдалануға болмайды. Егер 
балалар бұл құрылғыларды к�п 
пайдаланған жағдайда кішкентай 
балаларда к�ру қабілеті дамымай 
қалуы да мүмкін. К�з ауруына шал-
дықпаған адамдардың �зі офтальмо-
логтарға үнемі тексеріліп тұрғанның 
артық етпейтінін айтады. 7сіресе, 
қызметі компьютермен байланысты 
мамандар міндетті түрде жарты 
сағат немесе 40 минут сайын үзіліс 
жасау керек. Сондай-ақ бағасына 
қарап базардағы арзан күннен 
к�легейлейтін к�зілдірікті сатып 
алудың соңы да к�з ауруларының 
асқынуына алып келеді екен.

Қарап отырсақ, жылына мыңда-
ған адамға к�з аурулары бойынша 
ота жасалады. "йткені денсаулық – 
�мір кепілі. 7сіресе, жарық дүниені 
к�ру үшін жанарыңды күту керек. 
Қыруар қаржы тұратын к�з аурула-
рын емдеу мен ота жасатуды 2020 
жылдан бастап мемлекет М7МС 
арқылы тегін алу мүмкіндігін қарас-
тырды. Мысалы, Қазақ к�з аурулары 
ҒЗИ-да жыл сайын 12 мыңнан ас-
там операция жасалады. 

КІМДЕРГЕ ТЕГІН ҚЫЗМЕТ 
К�РСЕТІЛЕДІ?

7леуметтік медициналық сақ-
тандыру қорының баспас�з қызметі 
М7МС жүйесінің арқасында к�з 
ауруларын диагностикалау мен ем-
деу бойынша барлық негізгі ме-
дициналық қызметтер қолжетімді 
бола түскенін жеткізеді. Тіпті, тәу-

лік бойы және күндізгі, үйдегі ста-
ционар, оңалту, жоғары техно ло гия-
лық жабдықтар мен мамандардың 
кеңестерін қолдана отырып меди-
циналық к�мек қолжетімді болып-
ты. Мысалы, ай сайын айлығынан 
жырып медсақтандыруға ақша 
құя тындар �здері таңдаған кез кел-
ген емханада медициналық қызмет 
алуға құқылы.  Соның ішінде жеке 
клиникаға қараламын десе де 
қаржы құйып отырған соң қалау �з 
еркіне беріледі. Қажет болған жағ-
дайда, емхананың жеке клини ка мен 
бірлесіп орындау шартын жасау 
мүм кіндігі болса, пациент �з емха-
насынан аталған жеке клини каның 
қажетті дәрігеріне кеңес алу ға жол-
дама сұрай алады. Былай қарасаң, 
барлығы к�ңілге қонымды. Кез 
келген науқас қалауынша ем алып, 
к�з аурулары бойынша тегін қыз-
метті пайдалануға мүмкіндікті мем-
лекет молынан қарастырып бер ген 
секілді к�рінеді. Негізінде к�рі неді 
емес, нақтысы солай болуы керек. 

Қазір 11 млн-нан астам адам 
мем лекеттік қолдауға ие. 15 жеңілдік 
санаттары қарастырылған науқас-
тарға М7МС жарналарын мемлекет 
т�лейді. Солардың ішінде зейнет-
керлер мен балаларға к�з аурулары 
бойынша емделуге кететін шығын-
ды мемлекет шығарады. «Мысалы, 
былтыр тәуліктік стационарларда 
2,2 млрд теңгеден астам к�з аурула-
рының 73 түрлері бойынша 13,2 
мыңнан астам бала емделді. Ал күн-
дізгі стационарда к�з ауруларының 
55 түрі бойынша 4 мыңға жуық бала 
медициналық к�мек алған. Емнің 
құны 301,7 млн теңге болды. Жалпы, 
былтыр тәуліктік стационарларда 
18,6 млрд теңге сомаға к�з аурулары-
ның 94 түрі бойынша 80 мыңнан 
астам адам емделді. Күндізгі стацио-
нарларда 7,6 млрд теңгеден астам 
сомаға к�з ауруларының 125 түрі 
бойынша 50,7 мыңнан астам адамға 
ем тағайындалған. Сонымен қатар, 

тәуліктік стационарлар деңгейінде 
37 мың, күндізгі стационарлар дең-
гейінде 38 мың операция жасал-
ды»,  – дейді М7МС мамандары.

ҚАРЖЫ ҚАЙДА 
КЕТІП ЖАТЫР?

Медсақтандыру берген мәлі-
метке сенсек, елдегі зейнеткерлер 
тегін қызмет алып, жарна құйып 
жат қан жұмысшылар ай сайын 
т�лейтін ақшасын ауруынан айығу 
үшін қолданып жатқандай к�рінеді. 
Бірақ к�з аурулары бойынша тегін 
емделуге мүмкіндік барын к�бі біл-
мейді. Білген жұрттың �зі «арзанның 
жілігі татымайтынын» жақсы біледі.  

М7МС жүйесі іске қосылғалы 
жалақысынан жарна т�лейтін М�л дір 
Нұрайдарова жыл сайын жана рын 
тексертуден бастап емдетуге дейін 
қалтасынан қаражат шығаруға 
мәжбүр. "йткені Алматы облысын да 
тұратын оған жергілікті жердегі 
емханалар к�з аурулары бойынша 
жолдама бермейді. Ал облыста к�з 
аурулары бойынша ота жасайтын 
мамандар да, к�з ауруларын диаг нос-
 тикалайтын құрылғы жоқ. «Ай сайын 
бәленбай ақша құйғанымды қайте-
йін, бір тиынына емделе ал маймын. 
Емхана ешқашан жолдама берген 
емес. К�з аурулары инс титу тына 
барып дәрігер қабылдауынан бастап 
анализ талдауы, ота жасату мен дә-
румендеріне дейін түгел �з қалтамнан 
шығарамын. Жылда ота жасатып 
жүрмін. Кірген кабинетіне жеке-жеке 
ақша т�лейсің.  Мысалы, жыртылған 
к�з торшасын жасайтын жыл са йын-
ғы отасы 40 мыңнан аса ды. Ақыр 
аяғы к�з қысымына да б� лек т�лей-
сің», – дейді М�лдір Нұрайдарова. 

Аудандағы ауруханадан жолдама 
алып біткенше, ауруың асқынып 
кетуі мүмкін. "йткені облыс емес, 
қаланың қақ ортасында тұратындар 
да сақтандыру арқылы к�з аурулары 
бойынша сапалы медициналық к�-
мек алып к�рмеген.  

К�З АУРУЛАРЫН 
ЕМДЕУ ТЕГІН БОЛҒАНЫН 

К�РМЕДІК
 «К�з аурулары тегін екенін 

бірінші рет естіп тұрмын» деп таң-
ғалды елордалық Азат Иманқұлов. 
Айтуынша к�зді тексерудің бір 
зерттемесі үшін 20 мың теңге керек. 
Сақтандыру туралы сұрай қалса, 
қолдарындағы тегін қаралатындар-
дың тізімін к�рсетеді. Ал ол тізімнен 
әдеттегідей �зіңді табу қиын. Мем-
л екет кепілдік болған зейнеткерлер-
дің �зіне к�з аурулары бойынша 
қаралу арман болып тұр. «Соңғы 
рет 2018 жылы к�з аурулары 
институ тын да 120 мыңнан үш рет 
укол сал дырды. Талдау нәтижелері 
мен дә рі гердің қабылдауы, дәрісі 
мен к� зіл дірігін қосқанда 500 мың 
болды. Тұрғылықты жерден жол-
дама алып бардық, бірақ ол жерде 
барлығы ақы лы деп түсіндірді. 
Был тыр М7МС арқылы жеке емха-
наға тір келдік. Бірақ бұл жерде де 
жолдама бермейді. Ары кетсе �зде-

ріндегі оф тальмологқа жібереді. 
Оның қа былдауын жарты ай кү-
тесің. "йткені дәрігер клиникаға 
үш күн демалып, бір күн келеді.  
С�й тіп барғанда қағазға ем жазып 
береді. Берген емі бойынша дәрі-
сін, уколы мен систе масын да ақы-
лы түрде аламыз», – дейді зейнет-
кердің ұлы Мақсат.

К�ріп отырғандай, қағаз жүзінде 
оңай к�рінетін тегін қызмет тұрғын-
дарды табаннан тауысып, науқас-
тардың жүйкесіне салмақ салып 
келеді. Ал емхана тізімін к�рсетіп, 
жолдаманы к�ргенде жеке клини-
калар жүз құбылады. Ретинальды 
б�лінуге байланысты ауыр опера-
циялар к�бінесе к�з институтында 
жасалады. Ал осындай ауыр ота үшін 
мемлекет қаражат құйып жат қа-
нымен, кепілдендірілген қызметті 
ұзақ күту ауруды асқындырып ала ды. 
Амал жоқ, ақылы болса да айт қан-
дарына к�несің. "йткені жана рың 
жарна алып отырғандарға емес, жал-
ғыз �зіне керек екені жақсы таныс. 

(Басы 1-бетте)

Былтыр бір ғана қазан айында ел аума ғында 
2442 табиғат қорғау заңнамасын бұзу фактісі 
тіркелген. Аз емес. Шамалап қара сақ, әр ай 
сайын осынша заңсыздық тір келсе, жылына 25 
мыңға жуықтайды. Биыл да сол баяғы сарсаң. 
Жыл басталмай жатып-ақ заңсыз ату мен балық 
аулау жиілеп кетті. Браконьерлер қатарын 
қарапайым ауыл азаматтары емес, лауазымды 
тұлғалар тол тыратын болып жүр. Сенім артқан 
инспек торлар да қалыс қалар емес. Ақмола 
облы сында 13 қаңтар күні Ерейментау аудандық 
полиция қызметі б�лімінің учаскелік инс-
пекторы Ақсуат ауылы маңында аң шаруа-
шылығының 40 жастағы қорықшысын ұста ған. 
Жедел-тергеу тобы күдіктіден «Иж-54» маркалы 
қосауыз мылтық, 12 калибрлі мылтық, еліктің 
еті және орман ша руашылығына тиесілі қарда 
жүретін к� лікті тапқан. Ал 6 қаңтарда Ақт�бе 
облы сын да балық аулаймын деп бүтін бір аудан 
шенеуніктерінің басы бәлеге қалған еді. Ырғыз 
аудандық сотының т�рағасы мен прокурорынан 
бастап, аурухананың бас дәрігері мен Т�тенше 
жағдай басқарма сы ның бастығына дейін жаңа 
жылдан кейін саятшылыққа шыққан. Қорықтың 
ерекше қорғауда екені шенді-шекпенділерді 
алаң датпаса керек. Ақыры инспекторларға ұс-
талып, тыйым салған аймақта тайраңдағаны 
үшін айыпты болды. Былтыр қазанда Жам был 
облысында заңсыз аңшылық құрған ауыл әкімі 
ұсталған еді. Ақыры айыппұлмен құтылып тын-
ды. Демек, аңсырап жүрген қара халық қана 
емес, шенділер де бар. "лген әрбір киік мемле-
кетке шығын. Алдыңғы жылы елде 727 киік еті 
мен 3 489 мүйіз тәркіленген. Сол кезде елдің та-
биғи байлығына 2,4 млрд теңге зиян келген екен. 

ЖАУАПТЫЛАР БЕЙЖАЙ 
ҚАРАП ОТЫР МА?

Киікке қатты алаңдайтындай ж�німіз бар. 
7лем бойынша киік популяциясының 95 
пайызы Қазақстанда. Жауапсыздық танытсақ, 
жер бетінен тағы бір жануардың жоғалып кетуі-
не айыпты боларымыз хақ. 7рине, билік қарап 
отырған жоқ, заңды қатаңдатып, браконьерлерге 
тосқауыл бо луға тырысып-ақ жүр. 2020 жылдан 
бастап Қазақстанда заңсыз аңшылық және 
балық аулау тәртіп бұзу қатарынан шығарылып, 
орта деңгейдегі қылмыс санатына жатқы зылды. 
Қазір браконьерлік қылмыстар үшін 10 миллион 
теңгеге дейінгі айыппұл салып, 4 жылға дейін 
бас бостандығынан айыру, қорықта заңсыз 
аңшылық пен балық аулағаны үшін 6 жылға 
дейін бас бостандығынан айыру, ірі м�лшерде 
және ұйымдасқан қылмыстық топпен жасалса 
10 жылға дейін бас бостандығынан айыру, 
киіктерді атқаны үшін 5 жылға дейін бас 
бостандығынан айыру жазасы қаралады.  

Дегенмен браконьерлік азаймады. Жазық-
тыларды жаза да тоқтатпайтын тәрізді. Енді не 
істемек керек. Кейінгі кезде Экология министр-

лігі табиғат жанашырларының тарапынан жиі 
сынға қалып жүр. Себебі ведомство киік тағ-
дырына бейжай қарауды шығарғанға ұқсайды. 
Оның біз де аңғардық. Мысалы, 2020 жылы 
«Орталық – Батыс» тасжолына байланысты шу 
шықты. Елордадан шыққан к�лікті Арқалық, 
Торғай және Ырғыз арқылы �ткізіп барып «Ба-
тыс Еуропа – Батыс Қытай» жолына шығаратын 
жол Қазақстандағы киіктің үш популяциясының 
ең үлкені – Бетпақдала популяциясының к�шіне 
кедергі болатыны айтылды. Экологтар мәселенің 
шешімін де қоса ұсынған. Бар болғаны жолды 
айналма етіп салса жеткілікті. Киік к�шіне 
тосқауыл қойылса, санына лезде кері әсер етеді. 
Оның үстіне үлкен тасжолдың бойымен жүріп, 
браконьерлер аңды оңай атып алады. Бірақ 
Индустрия және инфрақұрылымдық даму 
министрлігі әртүрлі сылтау айтып, жолдың жос-
парын �згертпеді. Сонда Экология министрлігі 
жауапты орган ре тінде «бас изеуден» басқа еш 
амал жасамағанын к�рдік. 

Басқа жайларды айтпағанның �зінде, 
табиғат жанашыры Сәкен Ділдахмет министрлік 
қолдан келер біраз мәселені шешпей отырғанын, 
тіпті  шешудің жолдарын қарастырмай 
отырғанын айтады. 

– Киік санының жылдық �сімі 40-50 пайыз 
екенін ескерсек, биыл саны 1,2-1,5 млн-ға дейін 
�седі деп күтеміз. Киіктерді қорғау қиын соғып 
бара жатыр. Инспектор мен техникалар жетіс-
пейді. Браконьерлік �ршіп тұр. Былтыр Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаев Батыс Қазақстан 
облысында киіктерді қорғау үшін резерват құруды 
тапсырды. Мәселе әлі де тұралап тұр. Экология 
министрлігі ұмытып кеткендей. Киіктердің санын 
реттеу үшін бірқатар шаралар қабылдау қажет. 
Ақб�кен дериваттарын заңдастырған абзал. Яғни, 
Экология министрлігі киіктердің мүйізін, терісін 
сатуды жүзеге асыра тын ресми орган болуы тиіс. 
Браконьерлікті осылай заңдастыруға болады. 
Бірақ киік санын реттеп отырған ж�н. Ал сатудан 
түскен барлық ақшаны тек табиғатты қорғауға 
жұмсаған жақ сы. Шындығы сол, арабтардың 
инвестицияла ры ның арқасында ғана біздің елде 
бүкіл фауна қорға лады. Олардың ақшасы болмаса 
киіктер мен басқа да «Қызыл кітапқа» енген жа-
нуар лардың саны к�беймес еді. Инспекторлардың 
техникалық базасы ескі. Оған мемлекет нақты 
ақша қарастырмайды, – дейді маман.

Бұған қоса Экология министрлігі лоббис-
терге тосқауыл қоюы керек екен. Себебі к�п-
теген аңшы мен кәсіпкер ақб�кен мен арқар 
атуды �з қолдарына алғысы келеді. Тіпті, 
бірнеше рет тырысып та к�ргенге ұқсайды. Бұ-
ның алдын алмаса, үлкен қателікке ұрынарымыз 
хақ. Ал браконьерлікті мемлекет заңдастыруы 
әлемдік тәжірибеде бар. Мәселен, саны �сіп, 
қауіп сейілсе, ақб�кен мүйізін, етін саудалауға 
болады. Аустралия кенгурудың етін әлемнің 
елдеріне экспорттайды. Мұндай диеталық және 
құнарлы азық түріне деген сұраныс к�п. Қош, 
бұл мәселе кейін де талқылана жатар. Қазір 
бәрінен бұрын «заңсыз аңшылықты қалай 
тоқтатамыз?» деген сауал �зекті. Жаза тосқауыл 
бола алмаса қайтпек керек?

Соңғы екі аптада әлеуметтік маңызы 
бар тауарлар құны 0,2 пайызға �скен. 
7сіресе, үй маңында орналасқан шағын 
дүкендер ойына келген бағаны қойып 
отыр. Елімізде тұтыну тауарлары мен 
қызметтерінің бағасын к�теру факті-
лерін жедел анықтау және жолын кесу 
мақсатында хабарламалар қабылдау 
үшін жедел желі құрылған. Бүгінде 
агенттіктің сенім телефонына 2000-нан 
аса �тініш келіп түскен, оның ішінде 50 
пайызға жуығы Алматы тұрғындарынан, 
30 пайызы астаналықтардан және 20 
пайызы басқа �ңірлерден жолданған. 
Соның ішінде 70 пайызы әлеуметтік 
маңызы бар тауарларға қатысты болып 
отыр. Атап айтқанда, сүт пен ет �німдері, 
к�к�ніс, жеміс және нан бар.

Мәселен, Алматыда �німдер қысқа 
мерзімде кем дегенде екі есе қымбаттады. 
Үй маңындағы дүкендерде нан, жар ма-
лар, күнбағыс майы екі-үш есе шарық-
тап кеткен. Оның тағы бір себебі «Қаң-
тар трагедиясынан» екені анық. Себебі 
қала әкімдігінің мәліметінше, 1 600 
кәсіпкерлік нысанға 67,4 миллиард 
теңге шығын келген. Оның 95,4%-ы – 
шағын және орта бизнес нысандары, 
шығын сомасы – 42,9 миллиард теңге. 
Сауда орындары тоналып, қабырғалары 
қирады. Кейбірі әлі жұмысын жандан-
дырған жоқ. «Қаңтар оқиғасы» кезінде 
үй жанындағы азық-түлік дүкендер 
жұмыс істеп тұрды. Сұраныс артқан 
уақытта саудагерлер оңтайлы тұсты 
пайдаланып, бағаны к�теріп жіберді. 

Бұл бағаны бақылауда ұстайтын 
жауаптылардың жұмысына сын. «Қазақ-
стан тұтынушылар лигасы» қауымдас-
тығының президенті Светлана Рома-
новская да осы ойды қуаттап, бағаны 
бақылау және тұтынушыларды қорғау 
бойынша жұмыстар жүргізілмейтінін 
растап отыр.

«Алматыда Тұтынушылар құқығын 
қорғау департаментінің штатында 
бірнеше адам жұмыс істейді және олар 
барлық кәсіпкерлерді тексере алмайды. 
Бұл ретте қоғамдық ұйымдар жұмысқа 
тартылмайды, ал құқық қорғау орган-
дары мен әкімдіктің сатып алушылардың 
шағымдарымен жұмыс істеу үшін қа-
жет ті білімі мен құзыреті жоқ. Мемле-
кеттік органдар іс жүзінде белсенді 
емес» деп отыр С.Романовская.

Алматыда күн сайын 1 773 үй жа-
нындағы дүкенде әлеуметтік маңызды 
тауарлар бағасының негізсіз �суіне жол 
бермеу бойынша мониторинг жүргізі-
леді. Нәтижесінде 7 ауданның (Түрксіб 
ауданынан басқа) 61 дүкенінде баға 
қолдан қымбаттатылғаны анықталды.

Бүгінде күнбағыс майы 15%-ға (920-
дан 780 тг/л); сүт �німдері 5%-ға (айран 
315-тен 300 тг/л, сүт 295-тен 280 тг/л); 
әлеуметтік нан 10%-ға (100-ден 90 тг/л); 
1 сұрыпты ұн 10,2%-ға (245-тен 220 тг/

келіге дейін); қант 5,7%-ға (350-ден 330 
тг/келіге дейін) арзандаған. Қалған 1 810 
дүкен бойынша жұмыс жақын уақытта 
аяқталады.  Мониторинг бойынша жұ-
мыс тұрақты негізде жалғасады.

МАҢҒЫСТАУЛЫҚТАР 
НЕГЕ НАРАЗЫ?

Маңғыстау жұрты да азық-түлік ба-
ғасына наразы. Жыл басынан бері Ақ-
тауда, Түпқараған мен Мұнайлы ауда-
нын да дүкен иелері үстеме бағаны 25-
30%-ға дейін к�тергені анықталды. 
Оларға ескерту жасалды, баға тағы да 
негізсіз к�терілсе, онда айыппұл салы-
нады. Кәсіпкерлер бағаның қымбат-
тауы на к�терме сауда орындарын се-
бепкер дейді. Шын мәнінде қалай?

Ақтаудағы ірі к�терме сауда база ры-
на к�к�ніс Павлодар, Тараз, Қарағанды 
мен Ресейден, ал жеміс-жидек Иран, 
Түркіменстан, "збекстаннан әкелінеді. 
Мәселен, картоптың 1 келісі 145-150 
тең геден сатып алынып, Маңғыстауға 
те міржол және жүк к�лігімен жеткі-
зіледі. Былтыр желтоқсанда елімізде 
сәбіз бен картопты экспортқа шығаруға 
уақытша тыйым салынғаны мәлім. 
Демек, к�терме сауда бағасы әлі де ар-
зан дайды деп отыр тасымалдаушылар.

– Біздің бағамыздың тұрақтануы 
�німдеріміздің шетел аспауымен байла-
нысты. Қазір үлкен қор Павлодарда. 
Ақтауға дейін тасымалдауымызға 45-50 
теңгедей кетеді. 190 мен 200 теңгенің 
ара сында сатамыз к�терме бағамен. 
Капустаның ең арзаны Қазақстан бо-
йынша осы Маңғыстауда. Иранға жа-
қын болғасын бізде арзан. 190-200 теңге. 
Картоп 250-300 тоннаның шамасында 
бар, пиязда сол шамада қоймалары мыз-
да. Аймақта к�к�ніс бағасын тұрақ тан-
дыру үшін кәсіпкерлерге мемлекеттен 
қолдау к�рсетіліп жатыр. Кейбірі әлеу-
меттік-кәсіпкерлік корпорациясы ар-
қылы 100 млн теңгеге дейін к�мек алған. 
Берешек қаржы 6 айға 0%-бен беріле-
ді, – кәсіпкер Нұрпейіс Назарғали.

К�терме сауда, б�лшек сауда бол-
сын, екеуінде де �зінің алған бағасына 
15 пайыздан артық үстемеақы қосуға 
болмайды. 7000-нан аса кәсіпкердің 
қа тысуымен жүргізілген зерттеу к�рсет-
кендей, кәсіпкерлердің 97 пайызы 
тұтынушылардың құқықтарын қорғау 
туралы заңды білмейді, 70 пайызы 
қолданыстағы заңдардан хабарсыз екен. 
Бірақ бұл жауапкершіліктен босатпайды. 
Ескертуді елемегендерге енді 204-бап 
бойынша 30 АЕК м�лшерінде айыппұл 
салынады. 

К�СІПКЕР ҚАЙТІП КҮН К�РЕДІ?
Дүкен иелері халықтың қалтасы к�-

теретін құннан асырмай, заңның ая сын-
да жұмыс істеуі тиіс. Бірақ олар дың да 
жағдайы мәз емес. Індет. Каран тин та-
лаптары. Жаңа салықтардың енгі  зілуі 
қарыз алып, кәсіп ашқан кәсіп керлерді 
әбден мезі еткен. Мысалы, Қа рағанды 
облысы Теміртау қаласында шағын 

дүкенге бір айда 18 рет тексеру жүргізілген 
екен. Кәсіпкер ақыр соңын да дүкенді 
жауып тыныпты. «Айыппұл т�леу үшін 
ғана жұмыс істеп жүрген секілдімін» деп 
отыр к�бісі. Пандемия кезінде кәсіп кер-
лік нысандарды тек серуге бағытталған 
«Тауарларға ілеспе жүкқұжаттар», 
«Акцизделетін тауар лар ды таңбалау» 
сынды к�птеген қанат қақ ты жобалар 
жүзеге асты. Кәсіпкерлер зерт ханадағы 
қоян секілді болудан мезі болғанын 
айтып жатқаны бірінші рет емес.

Онсыз да тығырыққа тірелген кез-
дерде қанатқақты жобалардың іске қо-
сылуы одан сайын жағдайды қиындатып 
жібергендей. Айтпақшы, 2022 жылдың 
1 қаңтарынан бастап қосылған құн са-
лығын (ҚҚС) т�леуші ретінде тіркеу 
есе біне қою шегі айлық есептік к�р сет-
кіштің 30 000-нан 20 000-ға еселеген 
м�лшеріне дейін т�мендетілді. 

ҚҚС бойынша тіркеу есебіне қою 
үшін ең т�менгі айналым тиісті жылдың 
1 қаңтарында қолданыстағы респуб ли-
калық бюджет туралы заңда белгіленген 
АЕК-тің 20 000 еселенген м�лшерін 
құрайды. 2022 жылы АЕК 3 063 теңге 
м�лшерінде белгіленген, демек ҚҚС 
бойынша тіркеу есебіне қою үшін ең аз 
айналым – 61 260 000 теңгені құрайды. 
Бұған дейін, 2021 жылы 30 000 АЕК, 
тиісінше – 87 510 000 теңгені құраған.

Бұл жылдық айналымы осы к�рсет-
кішке жеткен барлық кәсіпкерлер ҚҚС 
т�леуші болады дегенді білдіреді. Мұ-
ның арты шығындардың �суіне, шағын 
дүкен иелеріне бухгалтер жалдау қажет-
тілігіне, бизнестің осы саласының к�п-
теген �кілдерінің жеңілдетілген режим-
нен жалпыға бірдей белгіленген режим-
ге ауысуына әкеледі. Үй жанындағы 
дүкен иелері мұндай жүктемеге т�теп 
бере алмай, 2023 жылға қарай олардың 
жартысы жұмысын тоқтатуы мүмкін. 
2019 жылы Президент 2023 жылға дейін 
жас бизнесмендер санын 30 мыңға дейін 
к�бейту міндетін қойған. Ол үшін қа-
зынадан 5 млрд теңге қаржы б�лінген 
еді. Қош, Президент пәрменінің қалай 
орындалғанын бір жылдан кейін к�ре 
жатармыз. Бірақ келесі жылға үй 
жанындағы дүкендердің саны азаймаса, 
к�бейеріне күмән бар.

«Бизнес бастау үшін несие алған-
мын. Енді ҚҚС т�мендетілді. Қалай 
есептеу керектігін білмейміз. Мен �з 
дүкенімді сатылымға қойдым, бірақ 
оның қашан сатылатыны белгісіз. 
"кініштісі, одан түскен қаржыға қа-
рызымнан толығымен құтыла алмай-
мын» дейді кәсіпкер Айболат Назар.

Былтырғы жылдың аяғында елі-
міздегі үй жанындағы дүкен иелері билік 
пен қоғамның назарын �здеріне ау-
дартуға барынша тырысып бақты. 
7леуметтік желілерде бейне үндеулер 
жолдап, ЭШФ мен тауарларға ілеспе 
жүкқұжаттарды жазып беруді болдыр-
мауды, сүт �німдеріне таңбалаудың 
енгізілуін тоқтатуды (айтпақшы, кейі-
нірек Үкімет бұл идеядан бас тартты) 
және ҚҚС бойынша шекті т�мендет-
пеуді талап еттті. Бірақ талаптары орын-
далмады. Сондықтан кей кәсіпкерлер 
қаражаттың қамымен заңды елемей, 
халық күнделікті тұтынатын �німдердің 
бағасын қолдан �сіріп отыруы мүмкін.

Жарнаға сенсең, жанарсыз қаласың 

Шенділер де аңшы 
болғысы келіп жүр

Бұғаусыз кеткен бағаға 
тоқтам бар ма?

�й жанында	ы д
кендерде азы�-т
лік ба	асы бетімен кетіп, 
к
ннен-к
нге бой берер емес. �немдегісі келетіндер �ала ма �ын-
да	ы базарлар	а сабылып жатыр. За� бойынша әлеуметтік ма�ызы 
бар азы�-т
лік тауарларыны� ��нына �осылатын 
стема�ы 15 
пайыздан аспауы тиіс.  
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1941 ЖЫЛЫ ҚАЗАҚСТАНДЫ 
КСРО-дан Б�ЛІП АЛМАҚ БОЛҒАН 

ЖАСТАР
– Сіз «Қазақ халқын қорғаушылар 

одағы» ұйымының белсенді мүшесі болған 
Сейітқали Бәжекеновтің Құдай қосқан 
қосағысыз. Сіздердің тарихтарыңыз ерек-
ше тарих. Сіз Шығыстың қызысыз. Ол кісі  
Батыстан. Қалай таныстыңыздар?

– Иә, мен Шығыстікі, ол Орал дікі. 
Орал болғанда Фурманов ауданы, 

Фурманов селосынан (қазіргі Казталов 
ауданы, Жалпақтал ауылы). Олар 9 клас-
тан кейін 10 кластың оқушыларымен 
таласып, емтихан тапсырып, бес алып, 
1940 жылы Оралдағы институтқа түскен. 
Оралға барардың алдында яғни, 9 класта 
оқып жүргенде: «Қазақ халқының жағ-
дайы қиындап барады. Партия мен үкі-
меттің саясаты ұлтты жоюға бағытталған. 
Бізді қорғайтын, бас к3терлеріміздің 
бәрін түрмеге отырғызды. Енді біздер 
жиналып, бір әрекет істеуіміз керек» деп 
жолдастарымен ақылдасады. Оқуға түс-
кеннен кейін, 1-курста жүргенде: «Ал-
дымен «Қазақстанды КСРО-дан б3ліп 
шығарыңдар» деп Сталинге, Калинин-
ге хат жазайық. Егер келіспесе, қарулы 
к3 теріліске шығамыз» дейді. Айт-
қандарын істейді, КСРО Жоғарғы 
кеңесі прези диумының, КСРО Халық 
комиссарлары кеңесінің, Қазақ КСР 
Жоғарғы кеңесі президиумының т3р-
ағаларына 3з есім дерін к3рсетпей хат 
жазады. Бір хатқа «ГАКСИМ» деп қол 
қойыпты. Жауап бол маған соң қарулы 
к3теріліске дайын дала бастайды, 
«қаруды қайдан аламыз, қиын жағдай 
туса қайда барамыз?» деп бәрін ақыл-
дасады. Ертең к3теріліске шығамыз 
деген күні іштерінен сатқын шығып, 
бәрін жеткізіп қояды. С3йтіп, барлығын 
бір-ақ түнде тұтқындайды. «Кім бас-
таған?» дейді. 19 жастағы Ғұбаш @несов 
«мен» депті. «Бұған сені кім итер-
меледі?» деп сұрапты. «Ешкім емес. Aзім 
бастадым. Қазақтың жағдайы қиын 
бо  лып барады. Б3лек шықпасақ бол май-
ды» деп жауап беріпті тергеушіге. Бұдан 
кейін аясын ба? @несті 1943 жылы ату 
жазасына кеседі. Қалған 13 адамды 10, 
8, 5 жылға соттайды. 

– Сіздің жұбайыңызға 10 жыл кес-
кен ғой.

– Осы ұйымның мүшелері Сейітқали 
Бәжекенов, Сатқали Молдағалиев пен 
Ғұмар Тұрымов 10 жылға, Иғали Мұ-
хамбетқалиев, Мұхамбетжан Нұралин, 
Сай долла Шорабаев 8 жылға, Aтеген 
Ама нов, Мәннап Ахметов, Мәззап 
@лиев, Қамал Мақұлбаев, Иманғали На-
сыров, Сүндетқали Қаражанов, Қайыр-
ғали Сапаралин 5 жылға сотталған. Ах-
ме тов пен @лиев Ақт3бенің еңбекпен 
түзеу лагерінде, Сапаралин тергеу кезінде 
қаза тапқан дейді. «Түрмеге кірдім. Қан-
шама шақырым ат шанамен жүрдік. 
@рқайсымызға бір-бір ат шана. Бір 
солдат, бір арбакеш. Жаңа жылдың алды. 
Темір есікті салдыр-гүлдір еткізіп, түр-
меге кіргізді. Біздің қазақтың 3міріндей 
емес, б3лмелері тап-таза. @ппақ т3сек, 
әппақ ақжайма. Қара бұжыр бір жігіт 
жатыр. Бос т3сектің біріне барып отыр-
дым да: «Түрме осы ма?» деп сұрадым. 
Маған қызық болды. Кейін к3ресінді 
к3рдік қой. @йтеуір, 3лмей тірі қалдық». 
Еріксіз езу тартасың. Ол кезде Сейітқали 
17 жаста, бала ғой. Түрменің не екенін 
қайдан білсін?! 

– Білуімше, сіздің әкеңіз бен Сейіт-
қали Бәжекенов Сібірде түрмеде бірге 
отырған.

– Менің әкем Темірқан Саринов 
Қатонқарағайдың Балғын ауылының 
тумасы. Жетім 3скен екен. Aзінің алдын-
дағы жеті бала бір жылға жетпей шетінеп 
кетіпті. Содан әкем дүниеге келгенде 
«қазақта ер адам балтамен кіндік кессе, 
бала тұрақтайды» деп кіндігін балтамен 
кесіпті. @кем ер жетіп, бұрынғы Үлкен 

Нарын ауданының бір колхозына бастық 
болады. Сол уақытта соғыс басталып, 
ат ты әскерге алмақ болып жатқанда со-
ңынан домалақ арыз түсіп, «Үкіметті 
жа мандады, Халық жауы» деген жалған 
жала жабылып, 10 жылға Сібірге айда-
лады. Жолдасым Сейітқали мен әкем 
түрмеде бірге болыпты, бірге жұмыс 
істеп ті. Зауыт салған. Мұз қазған. Ол 
жақта үйлерді мұздың үстіне салады. Ол 
кезде әкем 35-те, Сейітқали 17-де болған. 
«Жұмыс 3те ауыр. Тау-тасты қопарамыз. 
Сосын ол тастарды вагондарға тиеп, 
ж3нелтеміз. Істеген жұмысымызға қарай 
нан тілімдерін береді. Еріншектер әлім-
жеттік жасап қолыңдағы наныңды 
немесе тасыңды тартып алады. Тасыңды 
тартып алса, нан ала алмайсың. Сонда 
сенің әкең мені үнемі қорғады. Неше рет 
тамұқтың аузынан алып қалды. Сенің 
әкеңнің арқасында тірі қалдым ғой» деп 
айтып отыратын Сейітқали. @кем бала 
деп жаны ашып, қорғаған болуы керек.

– Жолдасыңыз түрмеде 10 жыл отыр-
ғаннан кейін елге қайтарды ма? ;лде?

– Қайдағы қайтарған? Кесімді 10 жыл 
мерзімі біткеннен кейін босатқан. Бірақ 
елге қайтармаған. «Қылмыскер ретінде 
3мір бойы Сібірде қаласың» депті. 
«Түрмеден шығарғалы жатыр. Қу жаным 
ғана қалған. Арықпын. Түрменің кісілері 
бір қағаздарды толтырып жатыр. Бір-
деңелерді айтып жатыр. Бір с3зі де 
миыма кірмейді. Мең-зеңмін, әбден 
әлсірегенмін. Бір уақытта милицияның 
біреуі маған қарады да: «Бар» деді. 
«Қайда барам?» деппін сасқанымнан. 
«Қайда барсаң, онда бар. Сен боссың. Тек 
айына екі рет келіп, қол қойып тұрасың. 
Норильскіден 100 шақырым жерге шы-
ғуға болмайды» деді. Түрмеден шықтым, 
мас адам секілді тұрмын. Қайда бара-
рымды білмеймін. Басым ауған жаққа 
жүре бердім. Бір кезде біреу: «Серёга» деп 
айқай салды (Түрмедегі лақап аты). 
Қарасам, бір орыс тұр. Танымаймын. 

С3йтсем, түрмеде бірге отырған неміс 
екен. «Серёга, ты че освободился?» деді. 
«Жаңа ғана босадым» дедім. «Қайда 
барасың?». «Білмеймін». 

– Бұл қай жыл сонда?
– 1951 жыл.
– Айта беріңіз.
– «Жарайды, тұр осында. Мен қазір 

КГБ-ға белгіленіп шығамын» деді де кетіп 
қалды. @лгі неміс зауытта істейді екен, үйі 
бар. Мені үйіне алып барды. Дастархан 
жайды. Менің қу жаным ғана қалған» 
дейтін Сейітқали. Шынында, мен 
Норильскіге барғанда 3ңі қу шү беректей, 
3те әлсіз, терісі сүйегіне жа бысып тұрған 
болатын (шынашағын к3рсетті). Мен 
онда 1952 жылы бардым ғой.

НОРИЛЬСКІДЕГІ НЕКЕ
– ;же, ол тақырыпқа қазір келеміз. 

;ңгімеңізді жалғастыра беріңіз.
– «Сонан 250 грамдық стаканға 

спиртті құйды. Aзіне де құйды. «Мынаны 
ішіп салайық» деді. «Ойбай, мынаны 
ішсем, 3лем ғой». «Жоқ, 10 жыл 3лген 
жоқ сың. Енді 3лмейсің. Тарт» деді. Ішіп 
салдым. Ары қарай есімде жоқ. Ұйықтап 
кетіппін. Таңертең оятты, тамақты берді 
де: «Қазір базарға барасың. Қазақтардың 
базары бар. Онда қазақтар да, 3збектер де 
бар. Сол маңда жатақханалары да бар» 
деді. Базарға барсам, расында да, қа зақ тар 
мен 3збектер жүр екен. К3бі – 3збек. Ж3н 
сұрасқаннан соң сол жердегі кі сілердің 
бірі: «Анау тұрған бараққа бар, орын 
табылады» деп ж3н сілтеді. Айт қандай, 

барақтан бір б3лме берді. Еш қайда баруға 
болмайды. Сол жерде екі ай жаттым. Бұл 
жатақханада түрмеден бо сап, елге қайта 
алмай жүрген қазақтар тұ рады екен. 
Барлығы зауытта жұмыс іс тей ді. Мені екі 
ай жақсылап күтті. Екі айдан кейін: «Сен 
біз құсап зауытқа жұ мысқа жарамайсың. 
Ол жаққа күшті адам керек. Барсаң да 
алмайды. Осында «Но рильскторг» деген 
сауда мекемесі бар. Соған сатушы керек 

деп естігенбіз» деді сол жердегі жігіттердің 
біреуі. Бардым. Бір қария кісі отыр екен. 
«Қане, қыздар, есептетіп к3ріңдерші» 
деді. «Екіге екіні, үшке үшті к3бейтсең 
қанша болады?» деді. Соны шығара 
алмадым ғой. @бден әлсіреп, ми істемей 
қалған. «Мына есектен сатушы шықпай-
ды» деп сондағы әйелдер мазақ қып күлді. 
@лгі қария орнынан тұрып: «Балам, қай 
лагерьден шықтың?» деді. «Горлагтан». 
«Түсінікті, тірі шыққаныңа тәубә. Саған 
жұмыс табамыз» деді қария. Содан не 
керек, сол маңдағы түрмелердің біріне 
буфетші, яғни тамақ тасушы қылып 
жұмысқа ор на ластырды» дейтін Сейіт-
қали. Сол жы лы тамыз айында менің әкем 
де түрмеден босап шығады. Сейітқали 
екеуі жолығып, араласып жүреді. Темір-
жол әкеме үй береді. Жалғыз 3зі сонда 
тұрып жатады. Сейітқали келіп тұратын 
к3рінеді. Бір күні әкем: «Сейітқали, бізге 
елге қайтуға ұлықсат жоқ. Aмір бойы осы 
Сібірде қа ламыз. Қағазда солай жазды. 
Отбасы мыз ды к3рмейміз. Сен қалай ой-
лайсың, менің отбасым онсыз да қуғында 
жүр. Алыс емес, осы Красноярскінің т3ңі-
ре гінде. КГБ-ға барсам, отбасымды 
осында жібер деп хат жазсам қайтеді?!» 
деп ақыл дасады. Сейітқали сауатты ғой, 
хатты жақсылап жазып береді. КГБ бізді 
Но рильскіге әкелуге келісім береді. С3й-
тіп, жолға шықтық. 

Тілші толғанысы: Содан не керек, 
Темірқан Сариновтың жұбайы шиеттей 
т�рт баланы жетектеп Красноярскіден 
Норильскіге жолға жиналады. #уелі 
Красноярскідегі вокзалда 16 күн түнейді. 
Тамақ жоқ, құр суды талғажау етеді. 
Ақшаларын жоғалтады. К�п қиындық 
к�ріп, бір айдай жол жүріп, арып-ашып 
әрең дегенде Норильскіге жетеді. 

– @кемнің үйі вокзалдан алыс емес 
екен. Таудың етек жағында, т3менде – 
теміржол. @кеме үйді теміржолдан 
берген ғой. «Осы жерден ары қарай жаяу 
жүреміз» деді. Жаяу келе жатсақ әкемнің 
үйінің алды толған кісі. Aзбегі бар, қыр-
ғызы бар, қазағы бар. Есік алдына жетіп 
едік, бәрі бізді қылқындыра құшақтап, 
айқай салып жылады-ай келіп. Бәрі де 
түрмеден шыққан, елге қайта алмай, 
отбасын сағынып жүрген жандар ғой. 
«Темірқанның отбасы келді» деп кезек-
пен бәрі келе береді, келе береді. Бір 
жұма осылай болды. Шешем екеуміз 
шайді құя-құя шаршадық. Шай ішеді, 
іше отырып, к3ңілдері босап, жылайды. 
Ауылдың, елдің жағдайын сұрайды.

– Сейітқали Бәжекеновті бұл кезде 
танымайсыз ғой?

– Танымаймын. Суретін әкем жі бер-
ген фотодан ғана к3ргем. Бір күні үйге 
кіре бергенім сол еді, бір қазақтың қызы 
жүгіріп шықты. «Сәләметсіз бе!» деп 
едім, «Здрасти» деді. Мен орысша біл-
мей мін, үн-түн жоқ, үйге кірдім де кет-
тім. Ана қыз артымнан келіп орысша 
с3йлеп жатыр. Оны тыңдап жатқан мен 
жоқ. Т3р жаққа шешемнің жанына ба-
рып едім: «@кон, қонақтар шай ішіп 

бол ды, ыдыс-аяқтарды жинап ал» деді. 
@лгі қыз Сейітқалидың мойнына асы-
лып, тізесіне отырды. Арасында құшақ-
тап, сүйіп қояды.

 – Ол қыз кім екен?
 – 16-17 жас шамасында болу керек. 

Сейітқали 3зімен бірге ертіп келіпті. Ол 
қыз Норильскіде Детдомда тұрады екен. 
Қазақтың қызы. @ке-шешесі соғыста 
болған дейді. Кейін осында келіп, әке-
шешесімен бірге тұрып жатқан к3рінеді. 
Кейін білдім, «Бұл қалада қазақ қыздары 
жоқ. Елге кете алмайсың. Сонда мен 
орысқа үйленем бе? Мына қыз орысша 
с3йлесе де қаны қазақ қой» деп Сейітқали 
бұл қызға үйленбек болыпты. С3йтіп, 
онымен жүріп жүрген кезі болуы керек. 
Ол бойжеткеннің Сейітқалиды жақсы 
к3ргені рас. Кейін, тіпті біз үйленгеннен 
кейін де «Мен Сейітқалиды жақсы 
к3рем» деп келіп жүрді.

Тілші толғанысы: Екі айдан кейін екі 
жас тағдырдың жазуымен сонау Сібірде, 
Норильск қаласында шаңырақ к�тереді. 
Шағын той жасайды. #жеміз той болған 
күнді әлі ұмытпапты. 

– Ұмытпасам, қазан айы. Біз Нориль-
скіге тамыздың 28-і жеттік. Қазанның 
12-сі күні тойымыз болды. Жатақханадағы 
кісілердің бәрі келді. Бірі кіріп, бірі 
шығады. Екі б3лмеге үстел жайылды.

– Неке қию, беташар болды ма?
– ЗАГС-ке барып едік, маған «кәме-

леттік жасқа толмағансың» деп некемізді 
тіркемеді. Той жақсы 3тті. Қазақтар к3п 
болды. Бәрі батасын берді. Домбыра тар-
тылды, ән айтылды. 

– Домбыра қайдан жүр Сібірде? 
– Біздің үйде баян да, аккордеон да 

болды. «Түрмеде болғанда домбыраны 
3зім қолдан жасап алдым» дейтін әкем. 

Тілші толғанысы: Осылай Сібірдегі 
�мір жалғаса береді. Сейітқали Бәже-
кеновтің екі ұлы Норильск қаласында 
дүниеге келеді. Бір қызығы, әке-шешесі 
балаларына мұны айтпаған екен. К�п 
жылдан кейін туу туралы куәліктерін 
к�ріп, таңғалыпты. Ерлі-зайыптылар 
ел ге 1958 жылы оралып, 0скеменге ке леді. 
Сейітқали Бәжекеновке туған же ріне 
баруға рұқсат етілмейді. Алайда екі-үш 
жылдан кейін ағаларының ша қы руымен 
Жалпақталға барып, біраз уақыт жұмыс 
істейді. С�йтіп жүргенде бұрын �здерін 
ұстап берген «досын» к�ріп, бір түнде 
0скеменге қайта оралады. 1999 жылы 
�мірден �ткенге дейін тас қалаушы, 
жинақ кассасында инкассатор, облыстық 
банкте инспектор секілді жұмыстарды 
істейді. Еліміз Тәуелсіздік алғаннан ке йін 
қырқыншы жылдары жазықсыз жа-
заланған 13 серігінің жоғын жоқтап, 
ақ тау ісімен шұғылданып, 1995 жылы 
туған жеріне арнайы барып, олардың 
ақталғандығын айғақтайтын құжат-
тарды тапсырады. Ал #сипа әжеміздің 
әке-ше шесі 1956 жылы елге оралады. 
0кініштісі, ауа райы жақпады ма әлде 
к�з тиді ме, Сібірде дүниеге келген 4 бала 
бір түнде шетінеп кетеді. «Олар кли-
матты к�тере алмады, 80 градус суықтан 
келді ғой», – дейді #сипа әжей. 

Түйін
;сипа әжемізбен әңгіме тDрт сағатқа 

созылса да, кейіпкеріміз сыр білдірген жоқ 
(әлде шаршағанын білдірмеді ме?), ке рі-
сінше жас болсам да мен шаршағандай 
бол дым. Осыдан екі-үш күн бұрын сұхбат-
тың кейбір тұстарын нақтылайын деп үйіне 
те лефон соққанымда телефон тұтқасын 
бас  қа кісі кDтерді... Туған сіңлісі екен. «Бір 
күн бұрын, 88 жасқа қараған шағында 
;си па апаң қайтыс болды» деді. ;сипа 
әжеміз Алаштың азаттығын аңсап, басын 

бәйгеге тіккен 14 азаматтың бірі Сейітқали 
Бәже кеновтің Dмірлік серігі ғана емес, Dзі 
де сол ызғарлы заманның ызғарына қа рыл-
ған соңғы куәгерлердің бірі еді. Соңғы 
куә гер мен соңғы сұхбат болады деп кім 
ойлаған?! 

Жатқан жері жайлы, топырағы торқа 
болсын! 

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Былтыр �араша айыны� басында семейлік тарихшы М�хтарбек Кәрімов а�амыз телефон 
шалып, !скеменде "сипа Бәжекенова деген кісіні� т�ратынын, б�л адам 1941 жылы Батыс 
%аза�стан облысыны� Жалпа�тал ауданында ��рыл�ан «%аза� хал�ын �ор�аушылар ода�ы» 
жасырын жастар �йымыны� белсенді м(шесі бол�ан Сейіт�али Бәжекеновті� ж�байы екенін 
айтты. «Толы�ыра� Оралда т�ратын, осы та�ырыпты зерттеген, кітап жаз�ан, журналист 
Аманкелді Шахин а�а�нан с�рап аларсы�, "сипа апаны� телефонын да сол кісі береді» деді. 
Бірден Аманкелді Шахинге хабарласып, "сипа апаны� телефонын алып, жолы�у�а асы�тым. 
"жеміз то�сан�а таяп �алса да ты�, с2зі шира� екен. Т2рт са�аттай ә�гімелестік. 

ҚИЛЫ ТАҒДЫР: 
Сібірде шаңырақ 
құрған отбасы

Сейітқали мен сипа Бәжекеновтер Сейітқали мен сипа Бәжекеновтер 
ұлдарымен. Елге қайтар алдында. Норильск, ұлдарымен. Елге қайтар алдында. Норильск, 
1958 жыл (А.Шахиннің жеке мұрағатынан)1958 жыл (А.Шахиннің жеке мұрағатынан)

Сейітқали мен сипа. Норильск, 1958 жыл Сейітқали мен сипа. Норильск, 1958 жыл 
(А.Шахиннің жеке мұрағатынан).(А.Шахиннің жеке мұрағатынан).

«Қазақ халқын қорғаушылар одағы» ұйымының мүшелері (А.Шахиннің жеке мұрағатынан).

С.Бәжекеновтің саяси жер аударудан босатылғаны туралы 
анықтамасы (А.Шахиннің жеке мұрағатынан).

Калининге жазылған хаттың түпнұсқасының суреті 
(А.Шахиннің «Қорғаймын!» деп қазақты...» кітабынан). 

Калининге жазылған хаттың аудармасы 
(А.Шахиннің «Қорғаймын!» деп қазақты...» кітабынан).
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АЙМАҚAI  YNQQ

Жауапты шенділер тарапынан мәселені 
түбегейлі шешу үшін түрлі қарекеттер жа-
салып жатқанымен, бұл мәселе жылдар 
�ткен сайын күрделеніп бара жатқаны рас. 
Оның түрлі себебі бар. 

БІР СЕБЕП – БАЛА ТУУ 
КРСЕТКІШІНІҢ ЖОҒАРЫ БОЛУЫ 

  Бірінші себеп әрине қаланың урбани-
зация лық жағдайына тікелей қатысты. 

Жергілікті шенеуніктердің айтуынша, 
негізгі себеп мегаполисте бала туу к�рсет-
кіші нің жоғары болуы және белсенді к�ші-
қон процестері мәселенің түбегейлі 
шешілуіне кері әсер етіп отырса керек. 
Қалалық Білім басқармасының мәліметін-
ше, мектептердегі орын санының тапшы-
лығы негізінен жаңадан ашылған Алатау, 
Наурызбай  аудандарында бар. Сонымен 
қатар бұл мәселе Түрксіб ауданында да 
�зекті болып отыр. Себебі түсінікті. Бұл 
аудандарды құру барысында  қалаға  іргелес  
жатқан бұрын облыс аумағына кіретін 
бірнеше ауыл қосылды. Сондай-ақ қалаға 

к�шіп келушілердің к�п б�лігі осы аудан-
дарда қоныс тепкен. Оның үс тіне тұрғын 
үй тапшылығын шешу мақса тында түрлі 
мемлекеттік бағдарламамен салынған бір-
неше к�пқабатты тұрғын үйлер де осы 
аудандарда салынды. Сондықтан тұрғын-
дар санының тығыздығына  сай �зге де 
қажеттіліктермен бірге мектеп тапшы лығы 
байқалып  отыр. 

                          
ЖОСПАРДАҒЫ  5 МЕКТЕП НЕГЕ 

САЛЫНБАЙ ҚАЛДЫ?
     Аталған мәселе тұрғындардың  қала 

атқа мінерлерінің т�бесін к�ре сала 
алғашқы қоятын сауалы болғаны да 
үйреншікті жайтқа айналды. *кім-қаралар 
уәде беруден, тұрғындар талап етуден шар-
шамай келеді. 2020 жылды қорытындылау 
мақсатында халықпен кездескен сол кезде-
гі қала әкімі Бақытжан Сағынтаев  осы 

мәселені шешу мақсатында 2021 жылы 
мегаполисте 8 жаңа білім ошағы бой 
к�теретінін айтып сендірген болатын. Экс-
әкімнің с�зінше бұл мектептер  «Жұмыспен 
қамтудың жол картасы» бағдарламасы 
аясында жүзеге асырылу керек болған.  
Оған қоса қаладағы 17 мектептің жанынан 
жапсарлас оқу ғимараттарының құрылысы 
жүргілізуі тиіс-тін. Жоспар жүзеге асқан 
жағдайда 23 мың оқушы сыятыны 
айтылған.  Бұл жоба �з кезегінде қала мек-
тептеріндегі орын тапшылығын  73 пайызға 
азайтады деп сендірген еді. Алайда 
былтырғы есеп бойынша  мегаполисте бар 
болғаны 5 100 орындық  3 жаңа мектеп пен 
17 жапсарлас оқу ғимаратының  құрылысы  
ғана  аяқталып үлгерді. Осыған байланы-
сты қалалық Білім басқармасы  2021  

жылдың аяғында 13 мыңнан астам оқушыға 
орын тапшылығы азайды деп есеп беріп 
отыр. Солай болған күнде де дәл бүгінде  
қала мектептерінде әлі 20 812 балаға орын 
жетпейді деген с�з. 

 Айтқандай осы үш мектептің екеуі әлі 
оқушы қабылдай қойған жоқ. Себебі 
құрылысы біткенімен, қалалық Құрылыс 
басқармасы кейбір құжаттың тексеруден 
толық �тпеуіне байланысты нысанды ашуға 
рұқсат бермеген.  6ткен жылдың соңғы 
күндерінде экс-қалабасы осы жаңадан 
салынған  №205, 206 мектептерге барып, 
білім ордасы оқу жылының  ІІІ-тоқсанынан 
бастап бала қабылдауға дайын деген бола-
тын.  Бірақ  ІІІ тоқсан басталғалы да бірнеше 
күн болды. Жаңа мектеп шәкірт қабылдауға 
асығар емес. 

Ал жоспарланған сегіз мектептің қалған 
5-еуі неге салынбай қалғанының нақты 
жауабын тиісті орындардан алу мүмкін бол-
мады.   

                   
М�СЕЛЕ АЛДАҒЫ ЖЫЛДАРЫ 

ШЕШІЛЕ МЕ?
Қалалық әкімдіктің берген мәліметін-

ше, 2022  жылы  7 500 орындық  5 мектептің, 
оған қоса   970 орындық  4 мектептің  не-
гізгі ғимаратына қосымша жапсарлас 
салынған құрылысы аяқталуы тиіс.  

Сонымен қатар бюджет есебінен 1 100 
орынға арналған 2 мектеп және 2 800 
орынға арналған  7 мектепке  жапсарлас 
нысандар салу жоспарланған.   

Оған қоса, Мемелекеттік және жеке-
меншік  әріптестік  аясында 4 800 орынға 
арналған  4 мектеп салынбақ.   

Түрлі  меморандумдар аясында 10 990 
орындық 11 мектеп және 2 325 орындық 6 
қосымша құрылыс жүргізбек. Сонымен 
қоса 1 400 орындық мектепке айналдыру 
мақсатында  2 ғимаратты сатып алмақ. 
Жеке инвестициялар есебінен 3 400 
орындық 10 мектептің де жобасы дайын-
далып отыр.

Қала басшылары осыдан біраз жыл 
бұрын қаланың шет аймақтарын дамыту 

ж�ніндегі «Жаңа Алматы» кешенді бағдар-
лама сын дайындаған болатын. Сол бағдар-
лама ның негізгі бір тармағы  қаланың 
барлық аумағында, мейлі ол орталық 
болсын, шеті болсын – сапалы әрі 
қолжетімді білім беруді қамтамасыз етуге 
бағытталған еді. Осы негізде мегаполисте-
гі үш ауысым дық мектептерді біржола жою 
алға қойылған. Дәл осы бағдарлама қабыл-
данған жылы Алматыда үш ауысымда 
оқитын  жалғыз мектеп бар болатын. Қала-
ның Алатау ауданына қарасты «Рахат»  
шағынауданында  орналасқан  №196  білім 
ошағы осы күнге дейін сол баяғыша үш 
ауысымда оқытып келеді.  Аталған 
мектептің орнына 1500 орындық жаңа 
мектепті салуға дайындық 2020 жылы 
басталған.  Жоспарға сәйкес бұл мектептің 
де құрылсы жоғарыда айтқан 8 мектептің 
бірі ретінде 2021 жылы аяқталуы тиіс бо-
латын. 6кінішке қарай, «Рахатта» тұратын 
балаларға арқа басы кең отырып рахаттана 
білім алатын күн әзір алыс сияқты. 

Қала тұрғындары мен түрлі мектеп 
ұжымдары атынан айтылған мыңдаған 
ұсыныс  ескеріле отырып, білім беру 
нысан дарының үдемелі құрылысының 
2025 жылға дейінгі бағдарламасы әзірлен-
ген болатын. Ол алдыңғы әкімнің тұсын-
дағы әңгіме еді. Жаңа тағайындалған  қала 
басшысы Ерболат Досаев мырза алдыңғы 
әкімнің бұл бағдарламасын жалғастыра 
кетсе игі болар еді. Тек жалғастырып қана 
қоймай, жаңаша қарқын беріп жанданды-
ра түссе ж�н болмақ. Себебі жоғарыда 
айтқанымыздай, экс-әкім Сағынтаевтың 
тұсында  жасалған бағдарлама �з жоспары-
нан �зі қалып кеткенін к�ріп отырсыздар. 
Айта-айта шаршаған ата-аналар мен оқу-
шылардың арманын жаңа әкім біржақты 
етіп шешіп бере алар ма екен? Себебі  осы 
күнге дейін сан әкім келсе де, шеше алмай 
кеткен бір мәселе мегаполис мектептерін-
дегі осы  орын тапшылығы дер едік. 

Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы

Қаланы қаққа б�лген Қылшақты �зені 
арқылы к�пір құрылысы былтыр сәуірде 
басталған.  Дегенмен жергілікті билік пен 
мердігер компания айтқандай жеті ай емес, 
арада жыл �тсе де к�пірдің бітетін түрі 
к�рінбейді. 6йткені 700 миллионға жуық 
қаражат құйылған құрылыстың  жобасы 
сапасыз шыққан. Бұдан кейін мердігер 
компания к�пірдің жобасын қайта салуға 
жобалық-сметалық құжаттаманы қайта 
�згертуге мәжбүр болған. Сараптама ж�н-
деп жүргізіл меген. Яғни, бірнеше миллион-
дардың к�зіне ашықтан-ашық су құйылғаны 
айдан анық сияқты. Бұл орайда жылға жуық 
уақыт жеңіл к�ліктердің ортан беліне же-
тетін батпақты �зенді  кешіп жүрген  қала 
тұрғындары құрылыс жобасына жергілікті 
қала әкімі де, облыс әкімі де мән бермей, 
мемлекеттік сараптамадан �тіп кеткеніне 
наразылық білдіруде. 

«Міне, арада жылға жуық уақыт �тсе де 
к�піріміз әлі бітпей тұр. Кезекті бояма 
тірліктің к�рінісі! Адамдарды неге ақымақ 
санайсыңдар? Құрылыс жұмыстарының 
орындалуын бақылау оның салыну жобасы 
сараптамасынан басталуы тиіс. Ал аталған 
к�пір құрылысына сараптама ж�ндеп 
жасалғанына күмәнім бар. Болса аты-ж�нін 
кім екенін айтсын. Құрылыс жұмыстарының 
сапасын бақылау тапсырыс берушінің не-
гізгі талап-тілектерінің  бірі болуы тиіс. 
6йткені құрылыс-монтаждау  жұмыстарын 
бақылау �ткізу нәтижесіне сәйкес қажет 
техникалық нормалар мен стандарттарды 
сақтауға бағытталған кешенді шаралар. 
Бірақ бұған мойын бұрған не қала әкімін, 
не облыс әкімін к�рген жоқпыз. Халық 
алдында есеп бергенімен іс жүзінде әртістің 
ойыны сияқты. Түк бітпейді», – дейді  
К�кшетау қаласының тұрғыны Мәлік 
Ахметқалиев. 

Расында да  жылға жуық уақыт бойы 10 
мыңнан астам халық тұратын шағынаудан 
қоғамдық қатынастан ажырап қалған.  Жол 
болмаған соң қоғамдық к�лік те жүрмей 
қойған. Ал такси к�ліктері бұл ауданға к�лік 
болмағандықтан бағаны тым шарықтатып 
жіберген.  

К�пірдің сапасыз салынғанын қала 
әкімі де жақында құрылыс басында болған 
сапары барысында ашық мойындады. Жұрт 
алдында  мердігерге құрылыстың сапасыз-
дығын айтқан қала әкімі к�тере алмайтын 

шоқпарды беліне не үшін байлағанын 
сұрады. 

«Жоба авторлары мен жобалаушы 
құрылысты аяқтау мүмкін емес екенін ай-
тты. Соған қарамастан сіздер қалай жылдың 
соңына дейін аяқтаймыз деп уәде бердіңіз-
дер? Бірден құрылысты бітіре алмайтын-
дарыңыз туралы ашық айту керек еді. 
Жұртты әбден әуре-сарсаңға салдыңыздар. 
Құрылыс жобасы бірден сапасыз салынған. 
Құрылыс нормалары мен ережелеріне 
сәйкес есептедік дейсіз. Мен тіпті сіз 
құрылыс басына келмесеңіз де таңғалмай-
мын. Жоба жасалды, одан кейін оны қайта 
�згертуге мәжбүр болдық. Кәріз құбырлары 
тау болып үйіліп жатты. 1500 текше суды 
сорып алуға мәжбүр болдық. Мұның бәрі 
сіздердің қателіктеріңіз», – деді қала әкімі 
Бауыржан Ғайса. 

*кімнің  айтуынша пайдалануға 
берілетін к�пір сапасыз болғандықтан жүк 
к�ліктеріне бұл к�пірден �туге жол беріл-
мейді. Тек жеңіл к�ліктер ғана жүруге 
рұқсат етіледі. Оның �зінде де егер  құрылыс 
сапасы түзетілген жағдайда ғана к�пірдің 
бір б�лігінен уақытша адамдардың жүріп 
�туіне мүмкіндік берілмек. 

Жіберілген техникалық олқылықтарды 
мойындаған мердігер компания �кілі де 
к�пір құрылысын к�ктем шыға асфальт 
салып түзететінін айтып ақталмақ болды. 

«Қазір біз бір бағытта адамдар жүру үшін 
к�пірді аяқтауға әзірміз. Ол үшін сәуір 
айында бізге асфальт берсе ж�н болар еді.  
К�пірдің екі жақ қапталы қазір дайын тұр. 
Шамамен асфальт т�сеуге болатындай 0 -5 
немесе +5 градус температура болса біз 
асфальт т�сеуді бастап кетер едік. Бізге енді 
уақытында асфальт беріліп оны т�сеп, 
қалпына келтіру жұмыстарын жасаймыз», 
– дейді мердігер «Бука» компаниясының 
�кілі. 

Сонымен, бір жылға жуық уақыт �тсе 
де айналасы 100 метр шамасындағы к�пір 
аяқталмай тұр. Т�зімі таусылған тұрғындар 
әлі де осынша уақыт аяқталмай тұрса 
таңғалмайтынын айтады. Ал мердігер ком-
пания алдағы к�ктемде іске қайта кіріспек. 
Бұл орайда жобаны қабылдаған тиісті 
б�лімдер мен авторлық қадағалаудың  тиісті 
түрде орындалмағаны анық байқалып тұр. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

  «Айта-айта Алтайды, Жамал апай 
�артайды» деген  жаттанды бол�ан 
тіркесті Алматыны� мектептеріне 
�атыс ты айтса арты� болмас еді. 
�азір Алматы �аласында 207 мемле-
кеттік мектепте 279 858 о�ушы білім 
алып жатыр.  �ткен 2020-2021 
жыл ы о�у бастал�анда  метептерде-
гі орын тапшылы�ы 33 812 бол �ан.  
Я�ни, �ала мектептерінде осыншама 
бала арты� ж!ктемемен о�ып жатыр 
деген с"з. Осыдан келіп бір сыныпта 
40-45  о�ушы білім алу�а мәжб!р. 

Мегаполис мектептерінде
орын тапшы

«�азсушар» республикалы� 
мемлекеттік кәсіпорны басшыла-
ры мен  Шымкент �аласында�ы 
«Су-Метрология» филиалыны�  
*жымы арасында бір жылдан бері 
кикілжі� бар. Тіпті, зейнет дема-
лысына тура 1 жыл �ал�ан мекеме 
басшысы Ес�ыдыр Чунетов те 
ж*мысынан кетіп тыныпты. 

З ЕРКІҢІЗБЕН КЕТІҢІЗ 
НЕМЕСЕ...

Мәселе ұжым арасында емес мекеме-
нің жоғарыдағы қызметкерлерінде болып 
тұр. Филиалдықтар айрандай ұйып отыр-
ған ұжымның арасына іріткі салған сонау 
астанадағы бас мекеменің қызметкерлері 
дегенді айтады. Айтуларынша, бас меке-
меде отырғандар осы саланың ыстығына 
күйіп,  суығына тоңып жүргендер емес. 
Жүйені жете түсінбеген соң филиал қыз-
мет керлеріне шүйліге беріпті. Одан соң 
ұжым қызметкерлері Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтан бастап, Мә-
жіліс т�рағасына, Премьер-Министрге, 
«Nur Otan» партиясына, осы салаға жау-
апты министрлікке  Ашық хат жолдаған. 

Ашық хатта «Су-метрология» фили-
алы ның  су ресурстарын есепке алуды 
метрологиялық қамтамасыз ету жұмыс-
тарын орындайтыны, мекемеде біліктілігі 
жоғары, к�п жылдық еңбек тәжірибесі 
бар мамандардың  жұмыс істейтіні 
жазылған. Нәтижесінде алдыңғы жылдың 
есебімен салыстырғанда жоспар 180 
пайызға  дейін к�теріліп отырғаны 
айтылған. Филиал шаруашылық жүргізу 
жолымен �зін-�зі  толық қаржыландырып 
келеді екен. 

Алайда осындай жұмысы жүйеленген 
ұжымның астан-кестенін шығарған  
«Қазсушар» РМК-ның ІТ саласы бойын-
ша Басқарушы директоры – Т.Наримба-
ев, осы кісінің тарапынан қудалауға түсіп 
отырмыз», – деп жазады ұжым қызмет-
керлері.  

«Аталған тұлғаның басшылығымен 
«Қазсушар» РМК-ның 5 маманы 2021 
жылдың 5-6 мамыр күндері мекемеге 
тексеру жүргізіп, алдын ала дайындап 
келген сұрақтарын жаудырды. Олар бе-
ріл ген жауаптарға қанағаттанбай, «түсін-
бедім» дей берген. Гидравликаны әрине 
түсінбейді, олар инженер-гидротехник 
емес. Филиалдың 2021 жылғы жоспары, 
оның орындалуы, мекеменің қаржылық 
жағдайы да сұралмады. Кейбір хаттарға 
уақытылы жауап бермедіңдер деген 
уәжбен ғана аяқталды. Тексеру нәтижесі 
бойынша хаттама береміз, – деген. Алай-
да Т.Наримбаевтан хаттама немесе акт 
келместен 20 мамырда басшылықтың 
�здері келіп, филиал директоры Е.
Чунетов пен жеке с�йлесіп, «�з еркіңізбен 
қызметтен кетіңіз және  директордың 
орынбасары Қ.Қойшыбаев пен филиал-
дың бас-метрологы С.Бекжанов екеуі де 
�з еркімен кетсін деген тапсырма берді. 
Егер кетпесеңдер Қазсушарда істейтін 
ҰҚК-нің жігіттеріне тапсырма беремін, 
тексеріп себеп тауып, статьямен жұмыс-
тан шығарамын, одан кейін бірде-бір 
мемлекеттік мекемеде жұмыс істей 
алмай сыңдар» деп қорқытып кетті», – деп 
ашынып, биліктен қолдау күтіп хат жаза-
ды. 

Алайда ашық хатқа ешқандай құзырлы 
органнан жауап келмеген. 

ДАУДЫҢ БАСЫ ДҰРЫС ЕМЕС 
ҚОНДЫРҒЫДА

«Кілтипан Т.Наримбаевтың басшы-
лығымен Түркістан облысы Мақтаарал 
ауданындағы Пилоттық бағдарлама 
ретінде К-19 каналына және сол каналдан 
шығатын арналарға су �лшеуді автомат-
тандыру жүйесін орнатуда жатыр. Аталған 
автоматтандыру жүйесінен біздің «Су-
Метрология» филиалының мамандары 
хабарсыз. Орналастырылған автоматтан-
дыру жүйесі каналдағы судың деңгейіне 
қарап, ағып жатқан судың к�лемін 
анықтайтын құрылғы. Ал бұл жүйе негізі-
нен дұрыс қойылмаған. Себебі К-19 
каналының к�лбеуі т�мен, яғни бір 
шақырым каналдың к�лбеуі  6 см ғана, 
жазғы суару маусымында ағын судың 
аздығынан К-19-МО-1 және К-19-МО-2 
каналдарына сорғы арқылы су беріледі. 
Мұндай жағдайда, каналдағы судың 
деңгейіне қарап, ағып жатқан судың 
к�лемін анықтайтын диаграмма дұрыс 
шықпайды. Сол себептен судың к�лемін 
анықтайтын автоматтандыру құрылғысы 
дұрыс таңдалмаған. 6кінішке қарай, «Су-
метрология» филиалы мамандарының бұл 
қорытындысымен Т.Наримбаев келіскісі 
келмейді, түсінбейді» дейді осы салада 25 
жылдық еңбек �тілі бар Чунетов. «Біз осы 
құрылғының дұрыс қойылмағанын айта-
мыз деп қудалауға ұшырадық» дейді тағы 
бірде ол. Филиалдағы басшылық қызмет-
тегі үш азаматқа қайта-қайта түсініктеме  
жаздыра берген. 

Ал филиал директорының бұрынғы 
орынбасары қазір қызметі т�мендетілген 
Құрманәлі Қойшыбаев �зінің осында 
1986 жылы  жас маман болып жұмысқа 
қабылданғанын, сол жылдан бері осы 
салада тер т�ккенін жеткізді.  Қойшыбаев 
�зінің неге қудалауға түскенін түсінбейді. 
«Жоғары жақтан келген 5 адамнан 
тұратын комиссия айтқан уәждерімізді 
тыңдаған да жоқ. Артынша басшылық 
келіп жұмыстан �з еркімізбен кетуімізді 
айтып кеткен. Айдың соңында тексеру 
қорытындысы келді, оған бір күннің 
ішінде қарап, қол қойып беруімізді 
тапсырған. 6кінішке қарай, ол кезде бас 
метролог іссапарда, есепші мен эконо-
мист еңбек демалысында болатын. Сосын 
біз оның уақытын созып беруді сұрап хат 
жолдадық. Ол хатты қаперге де алмастан 
директорға, маған, бас метрологқа с�гіс 
берді. Біз оған келіспейтінімізді айтып, 
бас мекемедегі келісім комиссиясына 
арыз түсірдік. Комиссия онлайн жиын 
�ткізді. Уәжімізді айттық, барлығына 
жауап бердік. Сол жерде Наримбаевты 
шақырып еді  ол �з ұстанымынан 
қайтпайтынын айтып тұрып алды. Жал-
пы, біз бас мекеме мамандарымен ортақ 
шешімге келе алмай отырғанымызды 
түсінбеймін. Дұрысын айтсақ тыңдамай, 
қалай болу керек екенін айтсақ түсінбейді. 
Біздің бұрыннан келе жатқан �з су 
�лшегіш әдісіміз бар. Оны мойындағысы 
келмейді. Айтып, жазып-ақ жатырмыз, 
ешкім тыңдамайды. Қояр талабы біздің 
жұмыстан кетуіміз болып тұр», – дейді 
бұрынғы директордың орынбасары. 

СУ ЛШЕУДІ 
АВТОМАТТАНДЫРУҒА БЛІНГЕН 

ҚАРЖЫ ҚАЙДА?
Филиал қызметкерлерінің айтуынша, 

«Қазсушар» РМК-ның Басқарушы дирек-
торы жоғарыда атап �ткен Мақтаарал 
ауданындағы К-19 каналына қойған суды 
�лшеудің автоматтандыру Пилоттық 
бағдарламасының тұсаукесерін сол кезде-

гі Экология, геология және табиғи ресур-
стар министрі М.Мырзағалиевке ұсы-
ныпты. Бүгінде «Қазсушар» РМК Суару 
жүйелерін автоматтандырудың 5 
жылдық жоспары оны орындаудың іс-
шаралары  бекітіліп, жұмыстар басталып 
та кетіпті. Сондай-ақ ашық хатта тағы 
бір мәселе айтылған. «2010 жылдардан 
бастап Қазақстан Республикасы 
аумағында да су �лшеуді автоматтарды-
ру іс-шараларына мемлекет тарапынан 
миллиардтаған қаржы б�лініп, құрылыс 
жұмыстары орындалды. Сол б�лінген 
қаржылардың осы күндері нәтижесі 
қалай болғаны ж�нінде мәлімет бар ма 
екен?! Орналас тырылған автоматтанды-
ру жүйелері қызмет атқарып тұр ма?! 
Экономикалық тұрғыдан тиімділігін 
есептеп шыққан маман бар ма екен?!» 
дейді мамандар. «Жел тұрмаса ш�птің 
басы қимылдамай тыны» секілді, осынау 
деректерді кәнігі мамандар тектен-тек-
ке айтып отырмаған шығар деген ой 
келеді. 

Ал қудаланып отырған үшінші тұлға 
мекеменің бас метрологі болған, ол да 
қазір лауазымы т�мендетілген Сұлтанбек 
Бекжанов. Ол  бас мекемедегілер «�зің 
білме, білгеннің тілін алма» дейтін с�зді 
ұстаным етіп алғанға ұқсайды дейді. 2020 
жылдың тамыз айында мамандардың 
келісімінсіз қойылған автоматтандыру 
жүйесінің дұрыс еместігін айтудан тан-
байтынын да жеткізді. 17 жылдан бері 
республика бойынша қай каналға 
қандай қондырғы қойылып жатқанын 
к�ріп жүрген су шаруашылығының ма-
маны осынау автоматтандыру жүйесінің 
К-19 каналына қойылғанына үзілді-
кесілді қарсы.  «Бұдан біздің хабарымыз 
жоқ. Жұмыс жүріп жатқанда барып, 
Тараздан мамандар келіп сынама 
алғанын, қорытындысында мұнда қоюға 
болмайтынын айтып кеткенін ескерттім. 
Сосын бұл жұмыстарды қандай ком-
панияның атқарып жатқанын сұрас-
тырып білдім. Басшысы �зімізбен бірге 
талай су шаруашылығында қондырғылар 
орнатып жүрген жан екен. Одан судың 
к�лемін �лшедің бе, мұның қалай деген 
едім,  «маған тапсырыс берді, орында-
дым» деп тұр. Оның үстіне бұл 6збекстан 
Республикасының иелігіндегі канал. 
Ер тең дау шығып кетпей ме деген кү-
дігімді де жасырмадым. Жалпы, канал-
дың к�лбеуі де т�мен, су �те аз. Соңғы 
3 жылдан бері тіпті таудағы су к�лемі де 
азайып кеткенін к�ріп жүрміз», – дейді 
Сұлтанбек Бекжанов бізбен әңгіме-
сінде. 

Біз  «Су метрология» филиалына 
жуырда ғана  бас мекемеден келген 
директордың міндетін атқарушы Ержан 
Қазиұлымен с�йлескенімізде ол бұл 
мәселелердің басы-қасында болмағанын  
атап �тті. «Қазір ұжым қызметкерлері �з 
жұмыстарын атқарып жатыр» деп қысқа 
жауап берді. 

Дегенмен осынау істе кімнің с�зі 
дұрыс, кімдікі бұрыс екенін  анықтауды 
мамандар еншісіне  қалдырдық.  Алайда  
ұжым мүшелерінің арасына жік түскен 
жерде береке болмайтыны бесенеден 
тағы белгілі. Ал каналға автоматтандыру 
жүйесін қою мәселесінде мамандардың 
шырылына да құлақ түру керек шығар.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы  

Ұжымның берекесі неге кетті?

«Жыры бітпеген» көпір
К"кшетауда жыл�а жуы� уа�ыт к"пір �*рылысы бітпей жатыр. Халы� сар�ая 

к!ткен к"пір былтыр жыл со�ында, жа�а жыл�а дейін-а� тапсырылуы тиіс 
бол�ан. Біра� �*рылысты ж!ргізген мердігер «Бука» компаниясы к"пірді� 
�*рылысын сиыр�*йымша�татып жіберген. Жыл�а жуы� уа�ыт жолсыз әрі 
автобус �атынасынсыз �ал�ан халы�ты� билікке "кпесі �ара �азандай. �ткен 
жылды� со�ында есептік кездесу кезінде �ала әкімі Бауыржан ?айса халы� 
ж!ріп-т*ру !шін к"пірді� бір б"лігін пайдалану�а беруге уәде еткен. Алайда 
а�пан басталса да, «жа�а к"пірді�» жыры бітпеді...
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Футзалдан 
аза�стан �рамасы Еу-
ропа чемпионатында�ы жарысын орта 
жолдан ая�тады. Ширек финалды� 
кез десуде футзалшыларымыз Украи-
на �рамасынан 3:5 есебімен же"ілді. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Негізі, матч алдында Кака жаттықтыратын 
команда фаворит саналған. Букмекерлік 
кеңселер мен спорт мамандарының басым 
б�лігі Қазақстанның келесі кезеңге �тетінін 
болжады. Алайда Амстердамдағы ойында 
к�пшілік күтпеген есеп тіркелді. 

Кездесу барысында алғашқы минуттан 
қазақстандық футзалшылардың басымдығы 
байқалды. Дегенмен алғашқы минуттарда қос 
құраманың да гол соғатын бірнеше мүмкіндігі 
болды. Бірақ футзалшылар тепкен доп 
қақпадан біресе биік, біресе қиыс кетсе, 
біресе қақпа маңдайшасы мен бағанасына 
тиіп кері серпіліп жатты. Тек ойынның 
14-минутында т�решінің Қазақстан қақпа-
сына белгілеген күмәнді пенальтиінен соң 
украиналықтар бірінші болып есепте алға 
шықты. Гол авторы – Петр Шотурма. Ал 
кездесудің 24-минутында шабуылшы Игорь 
Корсун Игитаның басынан допты оңай асыра 
салды. Теңбіл снаряд қақпа торында тулады. 
Екі доп айырмасымен жеңіліп жатқан соң 
Қазақстан құрамасы тәуекелге барды. 
Шабуылға Лео Игита да араласты. Қақпаның 
бос қалғанын оңтайлы пайдалана білген 
Украина құрамасының ойыншысы Михаил 
Зварич к�п �тпей үшінші голды соқты. 
Мұнан соң Қазақстан құрамасының шабуылы 
ширады. Кездесудің 33-минутында Дуглас 
есеп айырмасын қысқартты. Артынша 
Біржан Оразов к�зге түсті. Үміт оты қайта 
жана бастағанда украиналық ойыншылар 
Разуванов пен Лебед бір минуттың ішінде бос 
қақпамызды дәл к�здеді. Соған қарамастан, 
кездесу соңына дейін намысқа тырысқан 
құрамамыз үшінші голын салды. Бұл жолы 
да Біржан Оразов шеберлік танытып, дубль 
авторы атанды. Қорытынды есеп – 3:5. Жеңіс 
Александр Косенко жаттықтыратын коман-
даның еншісінде кетті. 

Ойыннан соң 40 минутта Қазақстан 
құрамасы қарсылас қақпасына 53 соққы 
жасағаны белгілі болды. Оның 18-і қақпаға 
дәл бағытталған. Жалпы алғанда, статистика 
бойынша Қазақстан құрамасы қарсыласқа 
қарағанда тәуір ойнаған. Есесіне, сәттілік 

қарсылас жағында болды. Бір жағынан 
топтық кезеңнің соңғы матчында сары қағаз 
алған Эдсон мен Тайнанның кездесуге 
қатыспауы да шешуші ойында қатты әсер 
етті. Азат Валиуллин де жарақатына бай-
ланысты командасымен бірге толық матч 
�ткізе алмады. 

Қазақстан құрамасын жеңіп, 17 жылда 
алғаш рет футзалдан Еуропа чемпионатының 
жартылай финалына шыққан Украина енді 
Ресей мен Грузия жеңімпазымен кездеседі. 
Ол жұпта Ресейдің анық фаворит екенін 
ескерсек, жартылай финалда Украина мен 
Ресей арасындағы текетіресті к�ріп қалуымыз 
ғажап емес. Бұл жағдайда УЕФА-ның қандай 
шешім қабылдары да қызық. 

Ал А тобынан бірінші орынмен шыққан 
Португалия ширек финалда Финляндиядан 
3:2 есебімен жеңіп, жартылай финалға 
алғашқылардың бірі болып жолдама алды. 
Jлем чемпиондары алдағы кезеңде Испания 
мен Словакия арасындағы кездесудің жеңім-
пазымен жолығады. Жартылай финалдық 
ойындар 4 ақпанға белгіленді. 6 ақпанда 
финал және 3-орын үшін шешуші ойын �теді. 

Еске сала кетейік, Еуропа чемпионатында 
Қазақстан құрамасы В тобында �нер к�рсетті. 
Алғашқы ойында Словениямен (4:4) тең 
түсіп, одан кейін Финляндияны (6:2) және 
Италияны 4:1 есебімен ойсырата жеңді. 
Нәтижесінде 7 ұпаймен бірінші орын алды. 
Nкінішке қарай, ширек финалда құрама-

мыздың Украинаны айналып �туге шамасы 
жетпеді. 

Азулы Қазақстан құрамасын жеңіп, 
тарихи жетістікке жеткен Украина құрамасы-
ның бас бапкері Александр Косенко ойыннан 
соң құрамадағы футзалшыларының �неріне 
жоғары баға берді. 

– Біз Қазақстанмен ойында қайсарлық 
танытып, керемет жеңіске жеттік. Жартылай 
финалда қай құрамамен кездесетінімізді 
Ресей мен Грузия арасындағы ойыннан кейін 
білеміз. Біздің бір артықшылығымыз, ендігі 
қарсыласымызға қарағанда бір күн де-
малатынымызда болып тұр. Алдағы сында да 
жоғары деңгейде �нер к�рсетіп, жүлдеге 
таласуды к�здейміз, – дейді Косенко. 

Аталған турнирде қазақстандық футзал-
шы Біржан Оразов ерекше к�зге түсіп, құра-
ма дағы үздік ойыншылардың бірі болды. 
Топтық кезеңде – 5, плей-офф сатысында 2 
гол соқты. Отандасымыз әзірге 7 голмен үздік 
сұрмергендер кестесінде жеке-дара к�ш 
бастап келеді. Бәсекелестері басып озбаса, 
құрлықтық доданың үздік шабуылшысы 
атануы мүмкін. 

Жалпы, футзалдан Еуропа чемпионаты 
1996 жылдан бері тұрақты түрде �ткізіліп 
келеді. Бүгінге дейін Испания – 7, Италия 
– 2, Ресей мен Португалия 1 рет чемпион 
болды. Ал Қазақстан құрамасы бұған дейін 
Еуропа чемпионатының финалдық саты-
сында екі рет сынға түсті. 2016 жылы үшінші, 
2018 жылы т�ртінші орын алды. 

Еуропа чемпионатымен 
ҚОШ АЙТЫСТЫҚ

Чжанцзякоуда 
ЖАТТЫҒУҒА КІРІСТІ

Флешмоб арқылы 
қолдау көрсетті

UFC ұйымындағы кезекті 
жекпе-жегін өткізеді

UFC йымында $нер к$рсететін �аза�станды� спортшы 
Шавкат Рахмоновты" (14-0) Brave CF лигасыны" брын�ы 
чемпионы гайаналы� Карлстон Харриске (17-4) �арсы кезде-
суі �ашан $тетіні аны�талды. 

Рахмонов UFC ұйымындағы 
үшінші кездесуін 6 ақпан күні Лас-
Вегас (Невада штаты, АҚШ) 
қаласында UFC Vegas 47 турнирінде 
�ткізеді. Отандасымыз бірінші рет 
UFC турнирінің басты кардында 
�нер к�рсетеді. 

Шавкаттың айқасы басты 
кардтың т�ртінші кездесуі болады. 
Бұл жекпе-жек шамамен Қазақстан 
уақыты бойынша сағат 7.30-да 
басталады. 

Еске салсақ, осыған дейін 
Рахмонов UFC ұйымында екі 
кездесу �ткізді. Соңғы рет ол UFC 
Vegas 30 турнирінде �нер к�рсетіп, 
екінші раундта бразилиялық 
Мишеь Празересті қылғындыру 
әдісімен жеңді. Ал бірінші кез-
десуінде Алекс Оливейрадан айла-
сын асырды. 

/білмансұр ЖАСАН

Ша"�ы жарысы мен биатлоннан 

аза�стан командасы 
ытайда�ы Чжан-
цзякоу кластерінде жатты�у�а кірісті. 

Спортшылар со"�ы жатты�у жиын-
дарын шетелдерде $ткізді.  Сонды�тан 

ытай�а дейінгі сапар барысында 
барлы� �ауіпсіздік шараларын са�тады. 
Биатлоншылар Бейжі"ге Ыстанблдан 
келді. 

– Бізде бәрі жақсы. Ұшу уақыты 20 
сағаттан асты. Ұшып келген бойда ПТР-тест 
тапсырып, олимпиадалық ауылға аттандық. 
Біздің спорт түрінен жарыс Чжанцзякоуда 
�теді. Сол себепті мұнда автобуспен келдік. 
Жолға шамамен 5 сағат кетті. Бұл жақта ауа 
температурасы минус 20 градусқа дейін 
барады, қатты жел де бар. Бірінші жат-
тығуымыз бүгін басталады, – дейді биатлон-
шы Владислав Киреев. 

Осы рейспен Бейжіңге шаңғышылар да 
келді. Олар да таулы аймақ Чжанцзякоуда 
сынға түседі. 

– Бейжіңге жеткенше ұзақ жолды артқа 
тастадық. Қытайға Миланнан Ыстанбұл 
арқылы жеттік. Кейін олимпиадалық ауылға 
бару үшін 4,5 сағат жол жүрдік. Жарысты 
ұйымдастырушылар �те жоғары деңгейде 
дайындалғаны к�рініп тұр. Мұнда бәрінің 
арнайы киіммен жүргені к�зге ерекше 

к�рінеді. Олимпиадалық ауылға келген 
бойда бізді орналастырып, жайғастырды. 
Стадионға дейін әр 15 минут сайын 
автобустар жүріп жатыр. Айтпақшы, жарыс 
жолы �те қиын. Шаңғымен жаттығу жасап 
үлгердік, трассамен таныстық. Команда 

жоспар бойынша дайындалып жатыр. Тағы 
да атап �ткім келеді, ұйымдастыру жағы �те 
жоғары деңгейде. Қытайлықтардың қонақ-
жайлығы да байқалып тұр, – дейді команда 
бас бапкері Александр Батяйкин. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Н.Jбдіров атындағы спорт 
сарайының алдындағы алаңға 
ЖОО-ның 50 оқушысы жиналды. 
Студенттер би билегеннен кейін, 
қарағандылықтарға 4 жылдық 
басты жарыстарда сәттілік тіледі. 

Бұл жолы Қарағанды облысы-
нан Олимпиадаға биатлоншы 
Владислав Киреев пен конькимен 
жүгіруші Екатерина Айдова қаты-
сады.

Екі спортшының да Қазтұты-
ну одағы Қарағанды универ ситетіне 
тікелей қатысы бар. Екатерина 
Айдова – университет түлегі, ал 
Владислав аталған жо ғары оқу 
орнында оқуын жал ғастыруда. 

«Екі спортшы да біздің тәрбие-
ленушілеріміз. Екатерина мен 
Владиславтың алдында үлкен мін-
дет тұр. Осындай маңызды спорт-
тық жарыста еліміздің намысын 
қорғау соларға жүктеледі. Олар 

жарыста жақсы �нер к�рсетіп, 
үздіктер қатарынан к�рінсе дейміз. 
Біз саңлақтарымызға сенеміз, – 
дейді  ҚР Тәуелсіздіг інің 10 
жылдығы атындағы қысқы спорт 
түрлері  бойынша ОРМБЖМ 
басшысы Гүлнар Jліқұлова. 

Екатерина Айдова – т�рт 
құрлықтың чемпионы. XXIV 
қысқы Олимпиада ойындарына 
қатысу үшін ол 500, 1 000, 1 500 
метр қашықтықта конькимен жү-
гіру спортында үш лицензия жеңіп 
алды. Ал биатлоншы Владислав 
Киреев – ҚР спорт шебері және 
жастар арасында Қазақстан мен 
Азия чемпионы. 

Естеріңізге сала кетейік, XXIV 
қысқы Олимпиада ойындары 
Бейжіңде 4-20 ақпан аралығында 
�теді. Жарыста Қазақстан намысын 
34 спортшы қорғайды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ


азттынуода�ы 
ара�анды университетіні" студенттері 
�ыс �ы Олимпиада�а �атысатын 
ара�анды облысыны" 
спортшыларын �олдау ма�сатында флешмоб $ткізді. Акцияны" 
бастамашысы Денешыны�тыру және спорт бас�армасы болды. 


аза�станны" бірінші, 
әлем ні" 35-ракеткасы Алек-
сандр Бублик Монпелье 
(Фран ция) ATP 250 турнирін 
же"іспен бастады.

 
Осы жарыстың 6-ракеткасы 

болып тіркелген Бублик алғашқы 
кездесуін әлемдік рейтингте 
62-орында тұрған нидерландтық 
Таллон Грикспурмен �ткізді. 

Тай-брейкке дейін барған екі 
сетте де қазақстандық теннисші 
сәтті ойнай білді – 7:6 (7:4), 7:6 
(7:5). 

Екі сағатқа жуық уақытқа со-
зыл ған тартысты кездесуде Алек-
сандр 20 эйс жасап, 9 брейк-

пойнттың біреуін ғана пайдалана 
алды. Қарсыласы 9 эйс, 1 брейкпен 
(2 брейк-пойнт) шектелді. 

Бублик екінші айналымда 
әлемнің 96-ракеткасы, германия-
лық Петер Гоевчик немесе рейтинг-
те 113-сатыдағы франциялық 
Пьер-Юг Эрбердің біреуімен күш 
сынасады. 

Тағы бір қазақстандық Михаил 
Кукушкин іріктеу сайыстарының 
финалында дәл осы Эрберге есе 
жіберіп, негізгі додаға қосыла 
алмай қалған болатын. 

Жүлде қоры 430 мың еуроға 
жуықтайтын Монпелье жарысы 6 
ақпанда мәреге жетеді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Монпелье турнирін 
жеңіспен бастады
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